
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1908. Första Kammaren. N:o 40.

Lördagen den 28 april, f. m.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 21 i denna månad.

Upplästes ett inkommet protokoll af följande lydelse:

År 1906 den 27 april sammanträdde kammarens valmän för ut
seende af en komrnitterad till tryckfrihetens vård efter aflidne f. d. 
bibliotekarien Harald Ossian Wieselgren; och befanns efter valets slut, 
därtill hafva blifvit utsedd:
ordföranden i lagberedningen herr J. F. I. Afselius med 19 röster.

Olof Mellin. Gust. Tamm. Joll. Sjöberg. Emil Hammarlund.

På framställning af herr talmannen beslöts, att detta protokoll 
skulle läggas till handlingarna, äfvensom att Riksdagens kanslidepu
terade skulle genom utdrag af protokollet underrättas om detta val 
samt anmodas låta uppsätta och till kamrarna ingifva förslag dels 
till förordnande för den valde, dels ock till hvad därom borde införas 
i riksdagsbeslutet.

Föredrogos, men bordlädes å nya på flere ledamöters begäran lag
utskottets nästlidne dag bordlagda utlåtande n:o 46 äfvensom Första 
Kammarens tillfälliga utskotts samma dag bordlagda utlåtande, n:o 7.

Vid förnyad föredragning af statsutskottets den 25 och 27 inne
varande april bordlagda utlåtanden:

n:o 91, i anledning af Kung!. Maj ds proposition angående bidrag 
till bestridande af kostnaderna för den elfte internationella geologiska 
kongressens hållande i Stockholm år 1910, och 
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n:o 92, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående anord
nande af en reservdepä för äldre arkivalier från de centrala ämbets
verken i hufvudstaden,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.

Lördagen den 28 April, f. m.

Vid förnyad föredragning af bevillningsutskottets den 25 och 27 
i denna månad bordlagda betänkande n:o 14, i anledning af Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag til! förordning om ändrad lydelse af 
3 § 7 mom. i förordningen angående mantalsskrifning den 6 augusti 
1894, biföll kammaren hvad utskottet i detta betänkande hemställt.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande bevillnings
utskottets den 25 och 27 innevarande april bordlagda betänkande n:o 
15, i anledning af väckta motioner om viss ändring i förordningen 
angående tillverkning och beskattning af maltdrycker m. in.

Om f örhöj- Punkten 1.
ning af gäl
lande lagstil j en jnom Andra Kammaren väckt motion, n:o 58, både herr 
masats. 6 Byström yrkat, »att Riksdagen ville besluta, att 2 § i Kungl. Maj:ts 

förordning af den 17 juni 1903 angående tillverkning och beskattning 
af maltdrycker måtte erhålla följande lydelse:

1. För malt, som i bryggeri användes vid tillverkning af malt
dryck, skall med det i nästa mom. medgifva undantag erläggas skatt 
med tolf öre för hvarje kilogram, dock att för hvarje bryggeri skatten 
för de första under tillverkningsåret afverkade trettiotusen kilogram
men malt utgår med fem öre för kilogram, för de nästa fyratiotusen 
kilogrammen med sju öre för kilogram, för de nästa femtiotusen kilo
grammen med nio öre för kilogram och för de nästa femtiotusen kilo
grammen med elfva öre för kilogram.

2. Frihet från skatt åtnjutes vid bryggeri, där, på grund af till
ståndsbevis, under tillverkningsåret endast svagdricka tillverkas.»

Utskottet hade på angifna grunder hemställt, att Riksdagen, i 
anledning af herr Byströms förevarande motion, ville i skrifvelse till 
Kung!. Maj:t anhålla om utarbetande och framläggande för Riksdagen 
af förslag till de förändrade bestämmelser i förordningen den 17 juni 
1903 angående tillverkning och beskattning af maltdrycker, som kunde 
betingas af en förhöjning af nu gällande lägsta maltskattesats.

Vid förevarande punkt fanns reservation afgifven af herr Tillberg 
mot vissa delar af motiveringen.

Herr Tillberg: Mot bevillningsutskottets förslag i denna del 
skulle jag kunna hafva många anmärkningar att göra, men då för-
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slaget endast afser en skrifvelse, är det blott en punkt beträffande 
hvilken jag tvingas säga några ord.

Det är bekant, att Riksdagen 1903, i stället för den af Kungl. 
Maj:t föreslagna skatteskalan från 16 öre till maximum 20 öre per 
kilogram afverkadt malt, beslöt nedsätta dessa skattesatser till lägst 
2 öre och högst 12 öre. Ingen har efter tillkomsten af denna lag- 
velat påstå, att proportionen uti dessa bestämmelser icke vore rättvis. 
Följden bar icke blifvit den, att de lägsta skattesatserna medfört 
någon oskälig vinst för småbryggerierna. Deras förtjänst har icke 
varit större än att de nätt och jämt kunnat uppehålla sin rörelse. 
Däremot har i vissa fall omsättningen i dessa bryggerier icke varit 
större än att skatten därstädes endast delvis räckt till betalning af 
kontrollkostnaderna. Denna olägenhet förutsåg utskottet redan 1903, 
och dess farhågor i det afseende! hafva bekräftats. Staten gör alltså 
iörlust på kontrollen i vissa fall, men, såsom af föreliggande betän
kande framgår, är förlusten icke af stor omfattning.

Den förlust, som uppstår genom kontrollen på svagdricksbrygge- 
rierna, är vida större. Emellertid har nu motionären, herr Byström, 
ansett, att man för att fylla denna brist borde höja minimisatsen från 
2 till 5 öre. Jag har ingenting mot det, blott man samtidigt bibe
håller proportionen i dess helhet och alltså höjer skattesatserna uppåt. 
Så har emellertid icke utskottet sagt i sin motivering på sid 14. * Ut
skottet säger nämligen där:

»Yttermera bör beaktas, att degres.sionen i gällande skatteskala 
jämväl har till ändamål att bereda de mindre, skattepliktiga brygge
rierna en skattelindring, som ansetts erforderlig för deras bestående 
i konkurrensen med de större bryggerierna. "Vid en förhöjning af 
den lägsta skattesatsen torde det därför äfven blifva nödvändigt att 
öfverväga, huruvida icke hänsyn till däraf möjligen uppstående men
liga återverkningar på den mindre bryggeriindustrien krafvel-, åt i 
öfvergången till den högre skattesatsen för redan bestående små- 
bryggerier förmedlas genom vissa öfvergångsbestämmelser.»

Jag anser, att den logiska slutföljden bort vara den, att äfven 
öfriga skattesatser skulle höjas i motsvarande proportion. Det är 
detta jag velat skulle inflyta i betänkandet, och att Kungi. Maj:t 
mätte taga hänsyn därtill, i händelse Kungl. Maj:t finner för godt att 
gå de uttalade önskningarna til! mötes.

Emellertid var icke detta hufvudanleduingen till herr Byströms 
motion, utan det var den omständigheten, att det visat sig, att det i 
kommunerna uppstått åtskilliga småbryggerier, som enligt gällande 
ölförsäljningsförordning utom sina egna tillverkningar ägde eventu
ellt äfven sälja andra bryggeriers tillverkningar, därest Konungens 
befallningshafvande därtill lämnar bifall. Af detta har det i vissa 
orter uppstått åtskilliga olägenheter, och framför allt har det anmärkts, 
att det står i enskilda personers händer att bestämma, huruvida öl
försäljning får äga rum eller icke, och jag hoppas verkligen, att 
Konungens befallningshafvande icke måtte komma att gifva små- 
bryggerierna rätt att försälja Öl, som är tillverkadt på annat ställe. 
De olägenheter, som framdeles skulle kunna uppkomma, förekommas 
bäst därigenom, att man för härefter uppstående bryggerier till-
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Om förhöj
ning af gäl
lande lägsta 
maltskatte

sats. 
i.Forts.)
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Omförhöj- lämpar eu annan skatteskala än för de gamla. Men visst är att, 
ning af gäl- höjer man de lägre skattesatserna utan att höja de öfriga, komma 
maltskatte-1 sma bryggerierna att nedlägga sin rörelse och stora förluster att 

sats. uppstå.
(Forts.) Jag gör icke något yrkande.

Herr Wester: Ehuru föregående talare icke gjort något yrkande 
i frågan, anser jag mig dock böra bemöta något af hvad han yttrade.

Herrarne erinra sig väl att, då maltskatten infördes, skedde detta 
om jag så får säga genom en kompromiss. Man ansåg det alldeles 
nödvändigt att sätta skattesatsen för de mindre bryggerierna så iåg 
som möjligt, dels för att de skulle kunna bära organisationskostna- 
derna, dels emedan man ville underlätta öfvervinnandet af svårig
heterna under den första tiden. Under de gångna åren ha emellertid, 
såsom det visat sig, uppstått allt fler och fler småbryggerier till skada 
för maltskatten i dess helhet, ty dessa hafva helt och hållet bildats 
på grund af den låga skattesatsen. Nu säger den siste talaren, att 
man bör icke höja skatten för de mindre bryggerierna utan att sam
tidigt höja den för de större. Jo det är just hvad man icke bör göra. 
Skulle man höja samtidigt öfver hela linjen, komme samma opropor
tionerliga förhållande att kvarstå. Man skulle få en hel massa små bryg
gerier, som bryggde enligt den lägre skatten, och som icke komme 
att gifva så mycket i skatt, att den ens betalade kontrollkostnaden. 
Detta är det viktigaste af hela skrifvelsens innebörd, att den lägsta 
skattesatsen höjes så, att staten åtminstone blir betäckt för kontroll
kostnaden, och att icke fortfarande dylika små bryggeriers uppkomst 
gynnas, hvarigenom afsikten med maltskattens införande så småningom 
helt och hållet komme att förvridas. Dessutom har det visat sig, 
alltsedan den nya maltdrycksförsäljningsförordningen antogs att, på 
platser, där annars icke skulle vara tillätet att sälja Öl, dylika små
bryggerier uppstått i beräkning att på sådana orter få idka ölför- 
säljning. Något annat yrkande än bifall till utskottets förslag har jag 
icke att göra.

Ofverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren biföll 
hvad utskottet i förevarande punkt hemställt.

Punkterna 2 och 3.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Lördagen den 28 April, f. m.

Lagförslag Föredrogs å nyo lagutskottets den 24 och 25 i denna månad bord- 
angåend* lagda utlåtande n:o 45, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition 
förbud -i med förslag till lag angående förbud i vissa fall för bolag och före- 

Vlbolaq och' n'DS att förvärfva fast egendom samt till lag om ändrad lydelse af 
förening att 22 paragrafen i lagen den 27 juni 1896 om hemmansklyfning, ägo- 

förvärfva styckning och jordafsöndring, dels ock en i anledning af denna pro- 
fas,t position afgifven motion.egendom. r °
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Genom proposition, n:o 62, af den 7 mars 1906, hvilken af båda Lagförslag 
kamrarna blifvit till lagutskottet hänvisad, både Kung!. Maj:t, under angående 
åberopande af propositionen bilagda i statsrådet och högsta domstolenvilsa fall för 
förda protokoll, föreslagit .Riksdagen att antaga vid propositionen bolag och 
fogade förslag till förening att

1) lag angående förbud i vissa fall för bolag och förening att förvärfva
förvärfva fast egendom och cJndom

2) lag om ändrad lydelse af 22 § i lagen den 27 juni 1896 (Forts)
om hemmansklyfning, ägostyckning och jordafsöndring.

I sammanhang med denna proposition hade lagutskottet till be
handling förehaft en inom Andra Kammaren väckt, till utskottet hän
visad motion, n:o 150, afgifven af herrar C. A. Lindhagen, D. Pers
son i Tallberg, J. Ström, B. P. Ersson, O A. Ericsson i Ofvanmyra,
S. L. Olsson i Alfdalsåsen, J. Ericsson i Vallsta, M. Sundström, K.
M. Lindh i Galle, P. Olsson i Fläsbro, O. Olsson i See, II. Eriksson 
i Elgered, E. A. Lelcsell, J. E. Nordin, K. B. Karlsson i Fjöl, A.
A. Eriksson i Rödsta, S. H. Kvarnzélius, P. Hörnsten, C. J. Öberg,
A. J. Hagström, J. liromée i Bi lista, E. Surdin, V. H. Wickström,
S. J. Enander, K. Karlsson i Mo, J. Andersson i Baggböle, G. A.
Ahlstrand, G. G. Scedén, A. Jonsson i Lycksele, A. L. Lundström,
F. Berglund och L. J. Carlsson i Malmberget.

Uti motionen anfördes, att i Kung!. Maj ds förevarande propo
sition framlagts förslag till lag om förbud för bolag och förening att, 
därest ej Konungen lämnade tillstånd, förvärfva fast egendom å landet 
inom Norrland och Dalarne, hvarifrån förslaget dock medgåfve eu 
del undantag.

Bland dessa undantag vore i förslagets 3 § upptaget medgifvande 
för bolag och förening att fortfarande förvärfva den del af ett hem
mans afrösningsjord med impediment^', som ej vore att, på sätt i 
paragrafen närmare bestämdes, hänföra till stödskog och odlingsom- 
råde. Eu dylik lag skulle i allt fall verka såsom totalförbud i en 
del orter, särskildt i kustbygderna och Storsjöbygden, men i öfriga 
trakter skulle från 1/2 och ända till s/e af de återstående bonde
hemmanens skogsmarker få fortfarande öfvergå till sågverksindustrien.

Vidare yttrades i samma motion att, det med fog kunde ifråga
sättas att stadga totalförbud jämväl för socknar, där vid afvittringen 
en af sevärd del af hemmanens skogsanslag t. ex. minst */4 redan af
sätta till skogsallmänning. Dessa socknar vore inom Norrbottens län 
de sex iappmarkssocknarna jämte Pajala, Muonionalusta och Tärendö 
socknar samt inom Kopparbergs län Svärdsjö, Envikens, Lima, Tran- 
strands, Orsa och Ålfdalens socknar samt gärna socken med idre 
kapeilag.

Motionärerna hemställde, att Riksdagen måtte besluta följande 
ändringar i det genom den kungl. propositionen, n:o 62, framlagda lag
förslag, nämligen:

»1 ro) att antingen från förvärfsförbudet undantag enligt 3 § ej 
medgifves, eller ock stadgas, att förvärf, som jämlikt nämnda paragraf
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Lagförslag medelst gällande afhandling kommit till stånd, skall hembjudas stat 
förbud i oc*1 k010™1111 till inlösen med företrädesrätt för kommunen;

Vissa fall för 2:?) att under alla förhållanden undantag enligt 3 § ej medgifves 
bolag och för Västerbottens och Norrbottens lappmarker eller för ofvannämnda 

förening att socknar, där vid afvittringen en afsevärd del af skogsanslagen afsatts 
fÖrfal1tm ti]1 ®U“änningar; samt
egendom. 3:o) att lagen måtte vinna tillämpning ej blott inom de i för- 
(Forts.) slaget uppräknade socknarna af Gäfleborgs län, utan äfven inom andra 

delar af länet och i all synnerhet inom Ljusdals och Bjuråkers 
socknar.»

Åberopade 3 § hade i förslaget följande lydelse:

»Bolag eller förening må förvärfva den del af ett hemmans afrös
ningsjord med impedimenter, hvilken i den ordning 5 § stadgar pröfvas 
ej vara att hänföra till stödskog eller odlingsområde enligt hvad 
nedan sägs: skolande hvad sålunda förvärfvas från hemmanet afskilja® 
genom jordafsöndring.

Till stödskog skall hänföras:
a) inom de norrländska länen så mycken till skogsbörd duglig 

och i förhållande till inägorna bekvämt belägen mark, som på hem
manet belöper efter en areal för helt mantal af:

1,500 hektar inom Norrbottens och Västerbottens läns lappmarker 
ofvan odlingsgränsen samt inom Frostvikens, Hotagens, Offerdals, 
Kalls, Åre, Undersåkers, Storsjö, Tännäs, Hede, Vemdalens, Klöfsjö, 
Linsells och Lillherdals socknar i Jämtlands län;

1,200 hektar inom Norrbottens och Västerbottens läns lappmarker 
nedom odlingsgränsen samt inom Muonionalusta, Pajala, Tärendö och 
Korpilombolo socknar i förstnämnda län; samt

1,000 hektar inom de öfriga delarna af Norrbottens, Västerbottens 
och Jämtlands län äfvensom inom Västernorrlands län och de i 1 § 
omförmälda delar af Gäfleborgs län;

skolande, då fråga är om hemman, hvars skattetal understiger ett 
åttondels mantal, den sålunda bestämda arealen höjas med en fjär
dedel, dock ej till mera än hvad på ett åttondels mantal belöper;

b) inom de i 1 § nämnda delar af Kopparbergs län hvad vid 
verkställdt storskifte betecknats såsom hemskog och fäboskog.

Till odlingsområde skola hänföras till odling tjänliga myrmarker 
och andra odlingslägenheter, som i anseende till läge, omfattning och 
jordens beskaffenhet ägna sig för upptagande af själfständiga jord
bruk eller lämpligen kunna sammanläggas med förutvarande jordbruk.»

Utskottet hade på anförda skäl hemställt, att Riksdagen, under 
förklarande, att det i propositionen innefattade förslag till lag angående 
förbud i vissa fall för bolag och förening att förvärfva fast egendom 
icke kunnat i oförändradt skick antagas, ville, i anledning af pro
positionen, med afslag å herr Lindhagens m. fl. förevarande motion, 
för sin del antaga förslag till lag i ämnet af den lydelse, utskottets 
utlåtande utvisade.



Lördagen den 28 April, f. m. N:o 40.

Vid utlåtandet hade reservation afgifvits af, bland andra, herr Lagförslag 
Lilliesköld, med hvilken herrar Sjöcrona, Lindman, Cederberg och förbud i 
grefve Lewenhaupt instämt, och som hemställt, att förevarande propo-vi'sa fan för
sition icke måtte af Riksdagen bifallas. bolag och

förening att

Vid föredragningen af utlåtandet begärdes ordet af

Herr Sjöcrona, som yttrade: I afseende på föredragningssättet
-tillåter jag mig hemställa,

att utskottets utlåtande föredrages punktvis, 
att det under l:a punkten förekommande lagförslaget föredrages 

paragrafvis med ingress och rubrik sist,
att den föreslagna lagtexten icke behöfver uppläsas i andra fall, 

än då uppläsning begäres,
att vid behandlingen af l:a paragrafen öfverläggningen får om

fatta förslaget i dess helhet samt
att, för den händelse förslaget kommer att i vissa delar åter

remitteras, utskottet lämnas öppen rätt att vid ärendets förnyade be
handling i afseende på de delar, som blifvit med eller utan ändring 
godkända, föreslå sådana jämkningar, som af ifrågasatta ändringar 
i återförvisade delar kunna föranledas.

Härtill lämnade kammaren sitt bifall.

Punkt en 1.

Utskottets förslag till lag angående förbud i vissa fall för bolag 
■och förening att förvärfva fast egendom.

1 §•

Denna paragraf hade följande lydelse:
Bolag eller förening må ej i andra fäll än nedan stadgas för

värfva fast egendom å landet inom Nedan-Siljans, Ofvan-Siljans eller 
Väster-Dals fögderi eller Envikens eller Svärdsjö socken i Koppar
bergs län eller inom Ofvanåkers, Voxna, Los, Färila, Ramsjö eller 
Hassela socken eller Hamra kapellag i Gäfleborgs län eller inom 
Västernorrlands, Jämtlands, Västerbottens eller Norrbottens län.

Å fastighet i köping eller å annan ort, där den för städerna 
gällande ordning för bebyggande skall iakttagas, äger denna lag ej 
tillämpning.

Herr Sjöcrona: Då jag har den äran att vara ordförande i det 
utskott, som framlagt nu föredragna betänkande, men jag icke kun
nat instämma i det slut, hvartill utskottet kommit, anser jag det vara 
min skyldighet att börja denna öfverläggning och därvid i största 
möjliga korthet redogöra för de skäl, som varit för mig bestämmande.

I likhet med alla de sex ledamöter af högsta domstolen, som 
deltagit i högsta domstolens granskning af föreliggande lagförslag,

fast 
egendom. 
(Forts.)



N:o 40. 8 Lördagen den 28 April, f. in.

Lagförslag anser jag- detta förslag stå i alldeles bestämd strid mot de hittills 
förbud i sävlil * värt land som \ andra länder tillämpade rättsgrundsatser, som 

vissa fall för fortfarande äga full giltighet. Genom denna lag skulle det formelt 
bolag och förbjudas bolag och föreningar att förvärfva fastighet — med vissa 

förening att angifva undantag — utan att dessa rättssubjekt på något sätt för- 
'°rfast verkat den dem liksom alla andra bolag och föreningar och enskilda 
egendom, personel- i vårt land tillkommande medborgerliga rättigheten att få 
(Forts.) förvärfva fast egendom, som är af den beskaffenhet, att den kan

blifva föremål för köp. Man har visserligen påstått, och jag kan
icke bestrida detta, att vissa bolag i vissa fall icke väl skött det 
jordbruk, som hört till deras i dessa landsdelar förvärfva de fastig
heter, men sådant inträffar ju också i fråga om enskilde. Nog händer 
det ofta, att enskilde sålunda vanvårda sitt jordbruk, synnerligast om 
de kunna hafva bättre förtjänst genom arbete på annat håll. Jag 
kan således icke finna detta vara något principiellt riktigt skäl att 
rikta ett sådant förbud mot bolag och föreningar. Detta förbud inne
bär emellertid därjämte ett bestämdt förbud för de enskilde jordägarne 
att sälja sina fastigheter till bolag och föreningar. Man har mot den 
invändning, som i det afseende kan göras, åberopat, att dessa jord
ägare i dessa landsdelar enhälligt på det mest Unga sätt önska att
få ett sådant förbud till stånd. Men om nu det verkligen förhåller
sig så, att alla jordägare i dessa landsdelar hysa en sådan liflig 
önskan och anse, att det är rent af fördärfbringande, att deras fastig
heter komma i bolags och föreningars bänder, måste man val antaga, 
såvidt de förstå innebörden af de många petitioner och uttalanden 
som gjorts i sådant syfte, att de själfva icke vilja sälja sina fastig
heter, och om så är förhållandet, är ju förbudet alldeles obehöflig!.

Således vidhåller jag den åsikten, att detta är stridande mot 
gällande rättsgrundsatser, och en lag som är stridande mot rätts
grundsatser, den kan enligt min öfvertygelse aldrig medföra någon 
god verkan. Skulle man verkligen försöka vinna det åsyftade målet, 
ja, då skulle man väl göra fastigheterna i Norrland och Dalarne till 
ett slags fideikommiss, men jag håller före, att ett förslag därom icke 
skulle röna några sympatier vare sig i Första eller Andra Kammaren.

Jag vill vidare erinra därom, att detta förslag bestämdt icke 
leder till det syftemål, dit man vill komma, nämligen att bevara den 
s. k. stödskogen för jordbrukarna. Bolag och föreningar kunna på 
fullt laglig väg åtkomma åtminstone utverkning på alla dessa skogar 
utan att på minsta vis bryta mot lagen och utan att på minsta vis 
bryta mot hvad som kan anses vara passande eller moraliskt rätt. 
Lagen utgör icke något som helst hinder för bolag och föreningar 
att genom aftal förvärfva afverkningsrätten till dessa stödskogar. 
Det är naturligt att, när så sker, afverka de köpande bolagen den 
afverkningsbara skogen så långt ske kan, och när kontraktstiden är 
slut, återfaller nyttjanderätten till jordägaren, men det »stöd», som 
denne då kan hafva för sitt jordbruk af skogen, då ingenting kan 
afverkas, torde vara lika med noll — tills vidare intill dess skogen 
kan hinna växa till, och det tager väl minst 50 år.

Vidare erinrar jag om handelsbolag, hvilkas delägare, såsom vi 
veta, äro solidariskt ansvariga för bolagets alla förbindelser. De



9 N:o 40.

kunna kvar för sig köpa huru mycket, fastigheter som helst i Norr- Lagförslag
land och Dalarne samt förvalta dem hvar för sig, fastän affären i
viss mån går i firmans namn, och dela vinsten huru de vilja. vissa fall för

Vidare kunna ju delägare i aktiebolag i synnerhet sådana som bolag och 
hafva stora andelar i aktiebolag — och det finnes många s. k. familje- förening att 
aktiebolag med några få medlemmar — hvar för sig köpa huru mycket 'orJ^va 
fastigheter som helst och förvalta dem visserligen i eget namn men egendom. 
i bolagets intresse sålunda, att de öfverlåta afverkningsrätten till \Forts.) 
bolaget.

Och slutligen är det ju alldeles icke något hinder för hvilken 
som helst enskild att köpa af jordägaren och antingen öfverlåta af
verkningsrätten till bolag och föreningar eller att för egen räkning 
exploatera denna afverkningsrätt. I sistnämnda fall lär väl skogen 
blifva behandlad på bra mycket sämre sätt än hvad som sker af 
bolag och föreningar, ty hvad man än må säga ont bolag och för
eningar, numera sköta de väl i allmänhet sina skogar val, så mycket 
hellre som det ligger i deras eget intresse att sköta de egna sko
garna val, om icke materialet för deras verksamhet i framtiden skall 
helt och hållet gå förloradt. Men det är icke nog med detta. Lagen 
kan efter mitt förmenande blifva skadlig just för dem, som man vill 
skydda och gagna, ty det lider icke något tvifvel att, om denna lag- 
kommer till stånd, kommer priset på jord uppe i Norrland och 
Dalarne att icke oväsentligt nedtryckas. Om då eu jordägare af en 
eller annan anledning nödvändigt behöfver sälja sin fastighet •—han 
kan behöfva det, därför att han har skuld, som han önskar afbörda 
sig, eller därför att han är till ålder kommen och icke själ!’ kan sköta 
sin egendom, barnen, om han har sådana, kunna hafva flyttat till 
annan landsända och han kan vilja bosätta sig i deras närhet — är 
det då lämpligt och riktigt, att man skall betaga honom möjligheten 
att få det bästa pris, som han kan få för egendomen, genom att af
hålla de köpstarkaste köparna från att spekulera på hans egendom.
Och om denna lag, såsom troligt är, förr eller senare åtminstone, 
kommer att verka menligt för trävaruindustrien och denna industri 
till följd däraf måste på ett eller annat sätt inskränka sin verksam
het, kommer det otvifvelaktigt att verka medelbart till skada äfven 
för jordägarna i Norrland och Dalarne, då de därigenom komma att 
gå miste om de ganska väsentliga inkomster, som trävaruindustrien 
för dem medfört.

Såsom nu är antydt, kan ju lagen verka menligt äfven för trä
varuindustrien, ehuru jag verkligen tror, att detta åtminstone till eu 
början icke kommer att vara af synnerligt stor betydelse, men den 
lian uppenbarligen göra det, och om så sker, drabbas däraf icke blott 
bolagen utan äfven alla de arbetare, som kunna vara anställda i 
bolagens och föreningarnas tjänst. Detta synes mig vara ett tungt 
vägande skäl mot det förslag, som här är framlagdt.

Jag har anledning antaga —jag har åtminstone hört talas därom — 
att här skulle möjligen kunna framkomma ett förslag om att antaga 
lagen på försök på fem år. Det är väl ganska troligt, att ett sådant 
förslag skulle vinna rätt mycken anklang, ty när man känner sig 
mycket tveksam, är det ett förlösande ord, om det kommer ett för-
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Lagforslag slag, som gör, att man på detta sätt kan försöka sig på saken. Ock 
“förbud i imul iniS beträffa!' skulle ju _ett sådant förslag kunna kännas ganska 

vissa fall för tilltalande, ty det skulle ju innebära ett högst beaktansvärdt erkän
na? och nande åt riktigheten af de stora betänkligheter, jag tillåtit mig ut- 

Jörening att tala. Jag vågar emellertid icke, om ett sådant förslag framkommer, 
fast På stående fot gifva min röst därför, ty jag anser mig icke kunna 

egendom, öfverskåda följderna af detta. Gifver man lagen eu sådan försöks- 
(Forts.) kommer det att verka mycken oro och medföra, att försök på

ena och andra hållet göras att få fram synbara förhållanden i den 
ena eller andra riktningen, allt efter som intressena ligga. Och det 
kan väl dessutom ifrågasättas, om man verkligen på fem år kan 
vinna nödig erfarenhet. Bolagen hafva sannolikt försett sig så, att 
de icke komma att behöfva köpa mycket under de närmaste fem 
åren. Och man kan således, som sagdt, icke få en fullt klar före
ställning om, huru lagen kommer att verka. 1 andra sidan kan det 
icke ifrågasättas att taga längre tid, om man skall känna sig för. 
Dessutom kan det ju inträffa, att Andra Kammaren antager förslaget 
utan någon sådan ändring, och då stå vi inför en sammanjämk- 
ningsfråga.

Dä jag således icke kan våga gifva min röst åt ett sådant för
slag, återstår mig icke annat än att yrka afslag.

Herr Uppström: Innan jag- går att besvara de anmärkningar, 
som näst föregående talare gjort mot utskottets betänkande, får jag 
bedja, att herrarne genomläsa första punkten af reservanternas an
förande. Af detta stycke framgår, att reservanterna och således äfven 
den föregående talaren erkänna, »att jordbruket är en nödvändig 
faktor för Norrlands och Dalarnes ekonomiska bestånd och utveckling, 
samt att en själfständig jordbrukande befolkning därstädes bör upp
rätthållas. Och »— heter det vidare i reservationen —» efter den ut
redning, som förebragts, lärer ej heller kunna förnekas, att genom 
bolagens fastighetsförvärf inom dessa landsdelar de själfägande jord- 
brukarnes antal, synnerligen i skogsbygderna, minskats och minskas, 
så att denna klass, om bolagens jordförvärf få obehindradt fortgå, kan 
löpa fara att till stor del försvinna». Jag anser, att detta yttrande 
är en bland de bästa rekommendationer, som kunna gifvas till förmån 
för utskottets förslag. Då emellertid nyssnämnde talare, i öfverens
stämmelse med reservationens vidare innehåll yrkat bifall till den
samma och utslag på utskottets betänkande i den föredragna delen, 
skall jag bedja att till bemötande fä upptaga några af de invänd
ningar han gjort mot detsamma.

Den första var, att förslaget icke skulle stå i öfverensstämmelse 
med här i landet och andra länder tillämpade rättsgrundsatser. Denna 
invändning är alldeles icke ny. Den har förekommit vid nästan hvart 
annat af lagutskottets betänkanden på senare tid, och att åtskilliga 
af högsta domstolens ledamöter kunnat af talaren åberopas till för
mån för hans uppfattning, har icke för mig eller utskottets majoritet 
vant tillräcklig anledning att yrka afslag på Kung!. Maj:ts proposi
tion. Det torde för en hvar vara väl bekant, att rättsuppfattningen 
tid efter annan växlar, att sedelagen och rättslagen icke täcka hvar-
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andra, samt att i alla tider förändringar gjorts på den positiva rät- Lagförslag
tens område och ännu oupphörligt göras. Här i landet är ju till och omgående
med genom särskild förordning föreskrifvet, huru, då i högsta ^om-viisa fall för 
stolen förekommande uppfattningar stå i strid mot förut antagna bolag och 
rättsgrundsatser, skall förfaras. Någon absolut rätt till jordförvärf förening att, 
finnes icke här i landet erkänd; det gifves åtskilliga förbud i den förvärfva
vägen vare sig af den ena eller andra orsaken, alla dock utgående egendom
ytterst därifrån, att såväl det ena som det andra förvärfvet är till (ports/ 
skada för samhället. Utlänningar få icke besitta jord utan särskildt 
lof, munk- eller nunnekloster få icke inrättas liksom icke heller 
banker få besitta fast egendom utom i undantagsfall. Vidare har den 
föregående talaren sagt, att det äfven strider mot den jordägande 
befolkningens verkliga intresse, och han har vidare utfört detta på 
det sätt, att han sett saken uteslutande från privaträttens område.
Jag tror dock, att bär gifves en annan synpunkt, som man kan utgå 
från och använda, och det är hela landets behof. Det kan nämligen 
icke vara nyttigt att uti en hel stor landsända, större och mer om
fattande än halfva Sveriges rike, den själfägande allmogeklassen för
minskas och utdör; och reservanterna hafva i början af sin reserva
tion äfven gifvit erkännande häråt. I Norrland har sedan uråldriga 
tider jämte den nomadiserande befolkningen äfven funnits en fast 
sådan, af samma folkstam som vi, och den har delat våra öden un
der all tid. Nu behöfver den hjälp; den har varit en lika laglydig 
del af svenska folket som någon annan, och den bör äfven få denna 
hjälp. Jag tror, att hela landet skall försvagas, om allmogeklassen 
i Norrland icke kån bibehållas. Förhållandet är nu sådant, att 50 
procent af den norrländska jorden gått från allmogen och befinner 
sig i ett jämförelsevis litet fåtals händer. På de ofantliga sträckor, 
som nu äro undandragna den enskilde bondens äganderätt, bor en 
stor befolkning, som har sin utkomst af det arbete, som inom området 
kan anskaffas, men dess ställning är i det hela sämre än bondens.
Det kan ju hända, att i vissa fal! dess utkomst är bättre och att den 
vid flera tillfällen lefver ett mindre bekymmersamt lif än en själf
ägande jordbrukares, men dess frihet är till stor del borta, och det 
intresse den har att sköta den jord, som af densamma brukas, är 
naturligtvis mindre, än om den själf ägde den och kunde lämna den 
i arf till sina efterkommande. Det finnes en art af kontraktsförhållande 
mellan svenska staten och den norrländska allmogen, beroende därpå, 
att under gamla tider genom skattefrihet och andra förmåner folk för
måtts att bosätta sig och bryta bygd i Norrland. Det förde dit sin 
arbetsförmåga, staten släppte till jorden, bygd bröts, och af nybygget 
blef hemman, af nybyggaren bonde, och denna bondebefolkning, som 
svenska staten skaffat dit, är svenska staten skyldig att fortfarande 
sörja för. Huruvida denna lag nu kan hafva ail den effekt, som den 
afser, därom vill jag icke yttra mig. Nog kommer den att verka till 
någon nytta, helst äfven i det afseende?, att befolkningen i dessa 
aflägsna bygder får veta, att dess sak blifvit bebjärtad. Jag skulle 
icke yttrat mig så, som jag nu gjort, om jag varit inskränkt till er
farenhet i andra hand för vinnande af kännedom om dessa förhål
landen. Men jag har en snart 25-årig erfarenhet om Norrland och
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Lagförslag vet, att uppgifterna rörande storleken af det område, som nn är un- 
Törbudi dandraget enskild äganderätt, icke äro öfverdrifna. I min domsaga 

vissa fall/or^nnes. en socken, af hvilken åtminstone 90 procent äro i bolags hän- 
bolag, och der; jag vet byar förut med 7, 8 å 9 delägare, som nu äro alldeles 

förening att borta och icke på lång tid om ens någonsin komma igen i bonde- 
falt lläucier- '[ao kan knappt erinra mig något fall, då ett bolag sålt ett 

egendom, hemman till en bonde; har det skett någon enda gång, så bar hem- 
(Forts.) manet varit mycket sämre, då bolaget aflande sig detsamma, än då 

det förvärfvades. Å andra sidan har staten, om man vill söka vara 
rättvis, äfven förpliktelser til! bolagen, ty genom åtskilliga förmåner 
från statens sida har arbetskraft, och kapital lockats till placering i 
Norrland för att tillgodogöra de tillgångar, som Norrland äger utöfver 
dem, som utnyttjas genom jordbruk. Det föreliggande förslaget söker 
att skifta mellan de tvenne intressena, och det kan bestämdt göra 
det, ty utrymme finnes. Om jag läser Norrlandskornmitténs betän
kande, d. v. s. icke själfva betänkandet, utan hvad reservanterna 
hafva att säga, erkänna de, så vidt jag kan finna, samt och synner
ligen, att skilsmässa mellan jordbruk och industri bör åvägabringas; 
och skiljaktighet i åsikter synes mig egentligen råda i afseende å 
sättet. Då man nu å båda håll tyckes vilja komma till samma mål, 
är enligt min uppfattning sättet af jämförelsevis sekundär betydelse, 
och äfven i det förslag, som här föreligger, är ingenting som strider 
mot allmänt gällande rättsbud, sådant jag fattat dess begrepp; det 
finnes här ej heller något, som strider mot sedelagen.

Den föregående talaren framdrog en hel del exempel påtillväga- 
gåenden, hvarigenom lagen skulle kunna göras utan effekt, och man 
återfinner eu väsentlig del af dessa upptagna i reservationen. Jag 
får bekänna, att då jag läste reservationen första gången, föll det 
mig i minnet, att för många år sedan eu professor i Lund skref en 
bok, som han kallade »läran om stöld och snatteri». Reservationen 
kan man i korthet kalla en lära om huru ifrågavarande lag skall 
kunna kringgås. Utan tvifvel finnas äfven andra sätt, men huruvida 
lagen skall hafva effekt eller icke, beror naturligtvis i första rummet 
på den större eller mindre grad af laglydighet, som kan finnas hos 
sågverksindustriens målsmän. Alltid skall det väl blifva något mer 
genant att söka genom mellanhänder, på sätt, som af lagen icke äro 
afsedda att användas, skaffa sig åtkomst af skogsmark än att gå till 
våga, såsom nn kan ske, mer rakt på sak. Mellanhänder kunna 
blifva besvärliga nog, de skola alltid hafva sin inkomst de också, och 
osäkert lärer det vara, om de af föregående talare omtalade sätten 
skola vara så synnerligen fördelaktiga. Jag har förut sagt, att man 
bör göra rättvisa åt bolagens sträfvanden, och jag vill tillägga — det 
kommer naturligtvis icke i fråga att nämna namn på vare sig lefvande 
eller döda personer — att norra Sverige står i stor skuld till dessa 
för hvad de gjort. Bolagen skola fortfarande kunna lefva, äfven om 
bär föreslaget sätt blir antaget. Sågverksrörelsen kommer att fortgå 
i samma omfattning som förut; det blir en omväg att gå vid skogsköpen, 
det kan icke hjälpas, och har af bolagens målsmän äfven förutsatts.

Det ekonomiska intresset är af mycken vikt, men det är i denna 
fråga icke det viktigaste. Och slutligen är att märka följande: Den
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svenske bonden bär alltid med rätta varit mycket ömtålig om sin Lagförslag 
äganderätt, men då lian nu vill afstå från en sä väsentlig del däraf, 
som här är i fråga, måste man finna, att äfven han inser, att fara vilan fall för 
är å tärde, och då han själf är med om saken, sker honom ingen bolag och 
orätt förening att

I afseende å förslagets detaljer får jag möjligen under diskussio- ■förvf^{va 
nens fortgång anledning att yttra mig, och vill därför nu icke längre egendom. 
upptaga kammarens tid, utan ber att iä yrka bitall till utskottets förslag (F0rts.) 
i föredragna delen.

Herr af Ekenstam: Innan jag öfvergår till själfva sakens kär
na, skall jag be att med några ord få redogöra för, huru mina ögon 
så att säga öppnats för hvad denna fråga egentligen innebär.

Under 12 år hade jag tillfälle att utöfva domareverksamhet i 
öfre Dalarne. Därunder kom jag helt naturligt i ganska nära be
röring med den befolkning, som där bor och vistas, och min verk
samhet förde mig naturligtvis också på mångfaldiga resor genom 
dessa trakter. Det var under dessa resor, som jag då år efter år, 
kanske samma väg, fick företaga, som jag fick se, huru bygderna un- 
dergingo en rätt egendomlig förvandling. Det var icke så som på 
åtskilliga håll nedåt södra Sverige, där man ser odlingen allt mel
odi mer gå framåt och välståndet och kulturen tillväxa, utan det var 
så, att man blef varse, huru den ena gården efter den andra började 
visa tydliga tecken till vanvård och förfall. Från detta steg var det 
icke långt att på en annan resa se, huru fönstren voro tillspikade, 
huru gårdar voro lagda öde, och vid slutet af de 12 årens verksam
het däruppe i Dalarne var det på mer än ett ställe, som jag såg 
fält, där förut åkerbruk bedrifvits, börja på att blifva beväxta 
med skog.

Undrade jag då, huru det kom sig, att något sådant kunde in
träffa, fick jag i nittinio fäll af hundra samma svar. Det var hvad 
som i allmänhet däruppe kallas »bolaget», d. v. s. något af de trä
varubolag, som där existerade, som inköpt den där förfallna egendo
men, och det var bolaget, som låtit förfallet ske... Jag frågade vidare: 
hvarför går icke jordbruket att drifva här? År det så dålig jord?
År det så usla förhållanden här? Och man svarade då: det ha vi ej 
märkt; här bär folk bott kanske mer än 100 år och haft sin berg
ning, kanske öfver medelmåttan; men naturligtvis kan det icke löna 
sig för ett stort bolag att bruka den här lilla egendomen.

Det var på det viset, som jag då fick se, huru den själfägande 
befolkningen mer och mer undanträngdes och ersattes med utarmade 
arrendator^-, och huru den häfd, som en gång funnits, började för
svinna och ersättas med skogsbruk. För dem, som äro uppfostrade 
vid den tanken, att hvad som gör ett land stort och rikt är, att det 
har tillräckligt med invånare, tillräckligt med odling, som kan fram
skaffa just det, hvaraf dessa invånare lefva, och att just för den 
skull åkerbruket är en af hörnstenarne i landets byggnad — för dem 
var detta som jag såg förvisso ett memento.

Jag märkte också, huru allt mer och mer de kvarvarande, som 
ännu icke sålt sina hemman till bolagen, började känna, att hvad
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Lagförslag Som där i bygden grep omkring sig var ett samhällsondt, ett sam- 
förbud i hä,lsondt> de skulle reagera emot. Men jag såg också, huru den 

vissa fall för k&mp, som de torde mot detta samhällsonda, ofta var ganska hopp- 
bolag och lös. Det klingande guldet frestade ofta nog vida mer, än att de 

förening att kunde motstå det, och det liksom dref undan kärleken till den fäder- 
fast neärfda torfvan. På ett eller annat ställe såg jag dock, huru det 

egendom. tyckades behjärtade män att sammansluta sig för ätt verkligen åstad- 
(Forts.) komma någonting för att rädda de sjåliggande. Så minnes jag ännu 

med stor tillfredsställelse, huru uppe i Lima och Transtrands sock
nar det lyckades hemmansägare att med stöd af socknarnes skogs
rå edelsfonder skaffa medel, hvarigenom de kunde inköpa åtskilliga 
hemman, tillhörande personer, som af en eller annan anledning ville 
sälja dem. Dessa hemman stodo sedermera till buds antingen för 
säljarne själfva eller för deras barn och släktingar, och i åtskilliga 
sådana exempel såg jag synnerligen goda och välsignelserika verk
ningar af detta tillvägagående.

Denna erfarenhet, som jag hade från Dalarne, gjorde naturligtvis, ju 
mer den rotades hos mig och ju mer jag kunde inse, hvartill det 
fortsatta bolagsförvärfvet skulle leda, att jag måste med intresse följa 
hela den utveckling, som försiggick i öfre Sverige. Det gjorde ock
så, att de notiser, de uppgifter, de meddelade erfarenheter, som här 
och hvar kommo till synes från andra delar af öfre Sverige, fingo en 
helt annan vikt för mig, än de eljest skulle haft. Äfven om såle
des min personliga erfarenhet ej räcker stort öfver öfre Dalarne, har 
jag ingen anledning att misstro hvad som försports från Norrland, 
ty det stämmer så alldeles öfverens med erfarenheten från Dalarne.

Då nu en lag framkommit, afseende att råda bot på detta onda, 
ställer sig därför frågan för mig: finnes det verkligen några så ta
lande skäl mot att antaga en lag, som syftar åt att göra någonting 
mot det onda? Det är detta, som synes'mig böra bevisas. Ty för 
en lag i dylikt syfte talar allt hvad erfarenheten redan gifvit vid 
handen.

Hvilken omfattning frågan har, det ha herrarne förvisso redan 
mer än en gång haft anledning att fästa sig vid. Kommittén näm
ner, att redan år 1900 ägde, d. v. s. innehade med äganderätt, bo
lagen så mycket jord, att det motsvarade Skåne, Halland, Blekinge. 
och Småland. Hvad de nu äga, det vet jag icke, men det är för
visso betydligt mera, och jag har hört man och man emellan, att de 
skulle härska öfver ett område, motsvarande hela Götaland. Det 
undras mig, om herrarne vid ett sådant tillfälle, att man måste tänka 
sig hela Götaland utan en enda själfägande jordägare, skulle kunna 
slå bort den tanken, att verkligen någonting måste göras. Nu är 
frågan, huruvida det land, som ligger norrut i Sverige, skall hafva 
så litet att betyda, att, därför att det icke ännu hunnit den odling 
och den folktäthet som Götaland, man skall stå emot alla de böner 
om hjälp, som komma från den landsdelen.

Man har kommit med invändningar mot denna lag. Man har 
sagt, att den bryter mot en allmänt erkänd rättsprincip. Det är möj
ligt, att vi hafva någon sådan där rättsprincip, som säger, att de af 
staten tillåtna juridiska fiktioner, som kallas för bolag, skulle hafva
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ovillkorlig rätt att köpa och besitta jord i Sverige. Det är möjligt, 
att vi hafva det, men jag skulle vilja säga: om verkligen det visas, 
att denna rätt till jordlorvärf innebär en fara för staten och en fara, v 
som staten ovillkorligen måste på det intimaste känna, har icke sta
ten då både rätt och makt att ändra lagen, att handla efter princi-j 
pen: är det nyttigt för staten, så slå till?

Man har sagt, att industrien skulle hotas genom den föreslagna 
förbudslagen, och industrien är, säger man, af en så ofantlig vikt 
för landet. Det senare påståendet är sant, men såvidt jag förstår, 
har ingen här lämnat något som helst bevis för, att industrien skulle 
hotas. Industrien äger, som jag nyss nämnde, ett område, så ofant
ligt, att vi, som äro bosatta i södra Sverige, icke gärna kunna tänka 
oss, att den skulle härska öfver sådana vidder. Ett sådant område 
vill synas tillräckligt för industriens behof under långliga tider. Dess
utom, äfven om icke industrien har rätt att med äganderätt slå un
der sig de marker, som tilläfventyrs ännu kunna finnas kvar hos en
skilde, kan val ingen tänka sig, att den icke skulle kunna därifrån 
få åtskilligt af den råvara, som den behöfver.

Biand de många sakkunnige, som hafva yttrat sig i denna fråga, 
skulle jag endast vilja åberopa, eftersom jag stöd! mig på erfaren
het från Dalarne, hvad Konungens befallningshafvande i Kopparbergs 
län har sagt i slutet af sitt yttrande. Där säges: »Sällan hafva för
slag framkommit, hvilka, omsatta i effektiva lagar, genomförda med 
praktisk syn på tingen, mera synas ägnade att verka lifgifvande och 
föryngrande på de landområden som förslagen närmast beröra, än 
ett flertal af de framställningar som kommittébetänkandet omfattar.»

Då nu Första Kammaren står inför ett afgörande i denna fråga, 
skulle jag vilja erinra om att den förvisso har vida större räckvidd 
än som vid första påseendet kan synas. Som jag redan förut har 
berört, är nästan hela den själfägande befolkningen och åtskilliga 
andra i de stora områden, som skulle beröras af denna lag, på det 
allra lifligaste intresserade af att densamma verkligen blir antagen. 
De anhålla, de bedja därom. Man har i vår tid, under det sista 
året närmast, ofta och kraftigt talat om nationell samling. Det 
finnes ett tillfälle nu att gå ifrån de många orden till verklig 
handling, att sluta dessa landsdelar närmare till det stora fosterlan
det, att låta dem känna, att verkligen vi andra, som icke bo där
uppe, ändock hafva känsla för de behof, som de frambära. Det är 
af sådan anledning, herr grefve och talman, som jag ber att få yrka 
bifall till lagen.

Herr Fahlén: Ändamålet med förevarande lagförslag finnes 
uttalad!; i Riksdagens skrifvelse den 1 juni 1901 och säges där vara 
vidmakthållandet och stärkandet af den jordbrukande befolkningen i 
Norrland och Dalarne samt befrämjande af jordbrukets utveckling 
i dessa landsdelar. Att här föreligga önskemål, hvilka äro af den 
största vikt och betydelse, och som också äro af hvarje fosterlands
vän varmt behjärtade, lär ej heller bestridas af någon. Jag före
ställer mig, att det är endast om sättet, som meningarna divergera. 
För min del hyser jag den öfvertygelsen, att detta lagförslag icke
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Lagförslag kan leda till det åsyftade målet, ock jag befarar till ock med, att 
förbud^ 'C^e a'*enast detta mål icke kommer att uppnås, utan att en blif- 

vissa fall för vm^Q * ämnet, sådan som den nu föreslagna, rent af kommer 
bolag och att verka till skada.

förening att Det bär redan förut under öfverläggningen erinrats, hurusom, i ock 
förvärfva ine({ det att fastighetsförsäljningarna komma att öfverlämuas allenast 
egendom åt enskilda skogsköpare, och de mera kapitalstarka och konkurrens- 
(Forts.) kraftiga köparne, bolagen, utestängas, försäljningsprisen komma a+t 

sjunka. En sådan verkan af lagen kar icke frän något håll mig 
veterligt blifvit bestridd, utan har, som jag tror, fastmera förutsetts 
af norrlandskommittén själf. Denna konsekvens är så mycket natur
ligare, som den enskilde köparen i regel kommer att köpa utan 
tanke på uthålligt skogsbruk och med ännu mindre tanke på jord
bruk. I stället kommer han att göra sig angeläget att fortast möj
ligt förvandla fastighetens naturtillgångar till penningar •— eu åtgärd 
så mycket sannolikare, som det icke lärer kunna förutsättas, att den 
enskilde skogsspekulanten annat än i högst få undantagsfall är kapi
talist och alltså kan utan olägenhet af skogskapitalet uttaga allenast 
sa mycket, som — utan skogstiilgångens äfventyrande — kan anses 
utgöra skälig afkomst. Den enskilde spekulanten kommer nog i 
stället att mängen gång därigenom hindra en på skogens uthållighet 
beräknad skogsvård. Huru i sådana fall kommer att förfaras, kan 
man med tämligen stor tillförlitlighet sluta af många redan förelig
gande exempel, där man fått bevittna, hurusom skogen hänsynslöst 
sköflats under tvånget att skaffa penningar ur eu fastighet å tout 
prix eller med föranledande af eu plötsligt stigande trävarukonjunk- 
tur. I bägge fallen har det gällt att göra så mycket penningar som 
möjligt af skogen.

Hafva dylika exempel hittills förekommit jämförelsevis sparsamt, 
så har detta utan tvifvel hufvudsakligen berott på att den enskilde, 
mera tillfällige skogsköparen, icke förmått konkurrera med de i regel 
mera köpstarka och konkurrenskraftiga bolagen. Men sedan bolagen 
uteslutits från konkurrensen, och de enskilde affärsmännen genom 
lagstiftning priviligierats, torde det kunna förutses, att sådana exempel 
icke skola blifva sällsynta utan fastmera förekomma ganska allmänt. 
Ty icke må man föreställa sig, att endast den omständigheten, att 
bolag utestängas från jordköp, kommer att undanröja anledningar 
till fastighets försäljningar. För min del tror jag det icke. Nej, alla de 
orsaker, som nu föranleda fastighetsförsäljningar, vare sig ekonomiskt 
trångmål eller arfsdelningar eller penninglystnad i allmänhet, komma 
säkerligen att finnas fortfarande; och jag för min del är ötvertygad, 
att de sä mycket och så ofta omtalade förespeglingarna om tillfällig 
penningvinst hädanefter som hittills komma att utgöra lika många 
lockelser för mången fattig, kanske skuldtyngd hemmansägare att 
utbyta sin ofta nog bekymmersamma ställning mot en födorädstagares 
eller torpares, för att icke säga en arrendator understundom till
äfventyrs mindre sträfsamma lif.

Men hemmanet, som biet' snidt och sköfladt på sin skog, så att 
kanske knappt vedbrand finnes kvar, och som tilläfventyrs misshand
lades genom försäljning af ett eller annat års gröda, blir nog föga
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eftertraktad! af en sjähägande brukare, som näppeligen torde se sig Lagförslag 
utväg att med dryga skatter och andra umgälder, kanske till och angående 
med ett betungande födoråd, skaffa sig och de sina en anständigvilgafall}ör 
bergning på detsamma, äfven om han lyckats förvärfva det för rela- bolag och 
ti vt ringa pris. förening att

I sin nyss afgifna årsberättelse anmärker Yästernorrlands läns förvärfva 
landstingsområdes skogsvårdsstyrelse, hurusom tillfälliga enskilda egendom 
skogsköpare ofta föranleda skogssköfling i synnerhet på trakter, som (Forts) 
äro nära kusten, och hurusom därigenom »ett flertal hemman blifvit 
titan nödigt husbehofsbränsle». Häri ligger just den fara, som jag 
velat antyda, en fara, som efter min mening är af stor national
ekonomisk betydelse och räckvidd. Denna synes mig icke hafva i 
tillräckligt hög grad vunnit beaktande af flertalet af norrlandskom- 
mitténs ledamöter, som fastmer haft sin uppmärksamhet riktad på 
frågans sociala betydelse. Men skogskapitalet är Norrlands största 
rikedom och förnämsta inkomstkälla, och dess skyddande är en utom
ordentligt viktig uppgift. Vid en lagstiftning böra bägge de nämnda 
synpunkterna beaktas, på det att konflikt mellan samhällsintressen 
må förebyggas, men icke till äfventyra föranledas.

Hade blott effektiva åtgärder till skydd för den unga, växtliga 
skogen blifvit i god tid vidtagna, hade man kunnat hysa någon för
hoppning om göda verkningar af denna lag. Men då en sådan lag
stiftning ifrågasattes — och det torde böra i sanningens intressesägas, 
att den både varma och, som jag tror, oegennyttiga förespråkare 
bland industriens målsmän i Norrland — då hyste man betänklig
heter mot densamma, ej minst till följd af den opposition, som före
kom från hemmansägarnes sida. Nu önskas och påyrkas den före
slagna förbudslagen på samma håll, säges det, och detta låter sig 
väl ej förneka, ehuru jag för min del vägar tro, att den opinionen 
är föranledd af oreflekterade förhoppningar, som ligga utanför lag
förslagets räckvidd. Denna opinion anföres nu som ett viktigt argu
ment för detsamma antagande. Men för min del kan jag dock icke 
känna ting öfvertygad af ett dylikt argument.

Hvad själfva lagförslagets affattning angår, tillåter jag mig säga, 
alt enligt min uppfattning den föreslagna arealen stödskog beräknats 
onödigt högt. Frånräkna!' jag sju socknar: Stöde, Xudaisliden, Holm,
Graninge, Skorped, Gideå och Trehörningsjö, där skogsanslaget är 
ovanligt stort, varierande mellan 2,280 och 7,834 hektar för mantal, 
utgör arealen för samma enhet, d. v. s. mantalet, i kustlandsbygden 
i Västernorrlands län genomsnittligt allenast 664 hektar, och detta 
har icke ansetts otillräckligt. Tvärtom uppgår samma anslag i vissa 
socknar till allenast 2- å 300 hektar. Nu föreslås, att stödskogen 
skulle bestämmas till minst 1,000 hektar per mantal. Här synes mig 
lagen hafva gått alltför långt. Den af mig omnämnda minsta arealen 
har, såvidt jag funnit, aldrig varit otillräcklig, för så vidt skogen fått 
vara osköflad och i behåll. Och härutinnan synes man mig hafva bort 
närma sig den ståndpunkt, som i fragan intagits af Konungens be
fallningshafvande i Gäfleborgs län och eu reservant inom kommittén, 
herr Lindman. Dessa bägge synas mig i sina utlåtanden hafva byggt 
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Lagförslag på en riktig förutsättning, nämligen förutsättningen af jordbrukets 
angående och industriens gemensamma och inbördes trefnad samt ömsesidiga 

vissa fall för och den förutsättningen synes mig i förevarande fall vara den
bolag och enda rätta.

förening att Att lagen skall komma att skada de nu befintliga större och 
förvärfva solidare sågverksföretagen i Norrland, tror jag icke. Tvärtom torde 
egendom den kanske rent af komma att gagna dem. Men industrien i dess 
(Forts)" kelhet i Norrland kommer den tvifvelsutan att skada. Den skall för

hindra uppkomsten af nya, på uthållighet beräknade företag. Tiil- 
fällighetsföreteelserna inom trävaruindustrien äro tyvärr alltför lätt 
skapade, men det är ganska klart, att de företag, som icke äro be
räknade för uthållighet, icke bäras af samma ansvarskänsla som de,, 
hvilka afsetts att existera för en längre framtid. Det torde kunna 
förutses, att de smärre företagen skola uppgå i de större, och häri 
synes mig också ligga en fara för vår landsdel. Ty med samman
slagningarna skola följa inskränkningar i omsättning och drift, och 
detta skall i sin ordning medföra minskade tillfällen till arbetsför
tjänst och uppehälle. Men hvad Norrland behöfver, det är ökade 
förtjänstmöjligheter—ju flere dess industri lämnar en god bergning, 
desto bättre "för Norrland. En utveckling åt motsatt håll synes mig 
ej i något hänseende kunna betecknas såsom god, och en lag, som 
befaras skola åstadkomma just hvad man vill förebygga: ökade lati- 
fundie- och trustbikiningar, kan ej vara lyckligt funnen.

Skola utomordentliga lagstiftningsåtgärder vidtagas till förekom
mande af samhällsintressenas kränkning — och sådana åtgärder äro 
naturligtvis i kritiska fall fullt berättigade —, då bör man åtmin
stone vara förvissad, att det åsyftade målet med sannolikhet kan 
uppnås.

En sådan öfvertygelse har jag icke kunnat bibringa mig med 
afseende å den nu föreslagna lagstiftningen, och det förefaller, som 
om till och med Kung!. Maj:t varit något tveksam rörande lagens 
verkningar, att döma af föredragande departementschefens uttalande 
till statsrådsprotokollet. Departementschefen hyste ingen tvekan att 
förorda lagens antagande. »Jag gör detta», säger han, »så mycket 
hellre, som lagen, såsom innebärande allenast ett förbud, utan vidare 
rubbningar i rättslifvet kan upphäfva®, därest mot förmodan de ogynn
samma verkningarna af lagen skulle visa sig öfvervägande». »In 
dubiis non est agendum» borde i slikt fall hafva varit tillämpligt, 
ty ett experimenterande i så viktiga uppgifter som lagstiftningsfrågor 
kan leda til! betänkliga konsekvenser för hela vårt handels-, industri- 
och näringslif.

Själ! en son af Norrland, och naturligtvis af hjärtat fäst vid 
denna landsdel, önskar jag ingenting hellre, än att visa rådslag 
må på allt sätt befrämja dess utveckling åt alla håll och med
verka till den intressenas harmoni, om hvilken i denna fråga så 
ofta talats, och som alla, icke minst vi norrländingar, så lifligt 
åstunda. Men jag kan icke vara med om att bota ett ondt med 
hälften värre.

Jag yrkar bifall till herr Lillieskölds med fleres reservation.
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Herr Enhörning: Återigen ligger ett skogslagsförslag på kam- Lagförslag 
mareng bord och nu liksom så mången gång förut gäller det endast angående 
Norrland — sålunda äfven nu en undantagslagstiftning. förbud

seklens lopp — synnerligast under det sista 
annan

Under 
gång efter kung!

, . vissa fall för
hafva bolag och

bref och förordningar utfärdats samt lagar förening att
antagils afseende Norrlands kolonisering och dess skogars vård och 
tillgodogörande, men det har tyvärr visat sig, att ingen af dessa 
varit så gagnelig och nyttig för land och folk, som kung Göstas bref 
af 1542 skulle hafva blifvit, hvari förklarades kategoriskt, »att alla 
sådana ägor, som obyggda ligga, höra Gud, Konungen och Sveriges 
krona till och ingen annan», om detta axiom under de gångna seklen 
hade konsekvent tillämpats.

Senare tiders åskådningar hade, så länge skogen icke var af 
annat värde än att den gaf husbebofsvirke och bränsle, till mål att 
befolka de stora vidderna i Norrland och därigenom förskaffa kronan 
nya skatteobjekt äfvensom att gynna järn- och den senare nppspirande 
träindustrien.

Det har ju ock i hufvudsak lyckats, men stora offer har i san
ning kronan fått vidkännas för detta måls ernående, och jag undrar, 
om icke målet kunde hafva nåtts på ett för kronan mindre förlust- 
bringande sätt. Jo, helt visst, och i så fall torde man helt säkert 
kunna antaga, att kronans skogar från början eller åtminstone sedan 
ett århundrade tillbaka blifvit föremål för en bättre skogshushållning, 
än som nu bedrifves å desamma, ty att döma af hvad som anfördes 
vid skogsvårdsföreningens sammanträde härstädes för några dagar 
sedan, måtte den ekonomiska skötseln af kronans skogar ingalunda 
vara tillgodosedd.

Där anfördes, att af de norrländska skogarne innehar staten mer 
än halfva arealen och på dessa oerhörda vidder äro 75 procent af 
träden så gamla, att deras växtkraft är slut — utan att detta på
stående kunde jäfvas, enligt hvad jag sett af tidningarna, ehuru 
framstående statens skogsmän voro närvarande. Mötet kulminerade 
däri, att eu af en öfverjägmästare föreslagen resolution antogs, så 
lydande:

»Föreningen för skogsvård vill uttala önskvärdheten häraf, att 
af Kungl. Maj:t en kommission tillsättes för undersökning af de åt
gärder, som böra vidtagas för att åstadkomma en rätt vård af kronans 
och de under skogsstatens tillsyn ställda enskilda skogar i Norrland 
och Dalarne, samt att denna kommission må bestå af representanter 
för såväl det allmänna som enskilda intresset.»

Det måtte således vara eu oerhörd nationell förlust, som staten 
gjort och gör genom att denna öfveråriga skog fått kvarstå, ty om 
den för årtionden sedan borttagits, hade därigenom ett stort kapital 
tillgodogjorts, antingen så, att genom lägre skatter under gångna år 
stora summor stannat kvar i folkets fickor och på så sätt kommit 
den allmänna rörelsen till godo, eller ock så, att fonder bildats eller 
inköp af skogsmark för statens räkning skett till gagn för vårt land, 
och de öfveråriga träden hade då fått lämna plats för ett yngre, 
kraftigare skogsbestånd, hvilket nu förvisso skulle vara mer värdt,

förvärfva
fast

egendom.
(Forts.)
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än de döende, torra och mer eller mindre skadade träd, hvaraf krono- 
skogarne nu till sä stor del bestå.

Jag vill dock icke påstå, att alla kronoskog^- skulle redan för 
årtionden tillbaka kunnat så behandlas, men helt säkert en mycket 
stor del af dem, och de öfriga borde i så fall ungefär vid denna tid 
hafva varit genomgångna.

Här liksom på alla andra områden visar det sig, att för stor 
sparsamhet kan förorsaka stora ekonomiska förluster.

Men hur kan jag väl i sammanhang med ett dylikt påstående 
säga, att statens skogar hade blifvit bättre skötta, om en betydligt 
större areal än hälften af de norrländska skogarnes hade tillhört 
kronan? Jo, därför, att staten genom afvittringen först från midten 
— delvis något tidigare — till slutet af förra århundradet fick sina 
kronoparker reglerade, till följd hvaraf staten ej dessförinnan med 
tillräcklig intensitet kunde bedrifva någon ekonomisk skogshushållning. 
Men hade staten från början fullföljt kung Göstas skogspolitik, så 
måste man antaga, att den också långt tidigare, än nu varit fallet, 
tvingats påbörja en rationellare skogsvård och på samma gång ett 
bättre tillgodogörande af de norrländska skogarne.

Redan från 1820-talets början blefvo de tyska statsskogarne be
handlade efter uppgjorda hushållningsplaner, och med hvilket resultat? 
Ja, det har kammaren redan sett af första tillfälliga utskottets ut
låtande ruo 4.

Det ligger åtminstone nära till hands antaga, att staten skulle 
hafva ägnat statsskogarne större uppmärksamhet och bättre skötsel, 
om staten hade tillämpat kung Göstas sats, hvarigenom den måste 
så mycket tidigare hafva fått klart för sig, att den hade att förvalta, 
vårda och göra fruktbringande Norrlands kolossala skogsvidder. Lär
dom hade nog staten i detta fall, liksom i sä många andra, då fått 
taga från andra länder tidigare än hvad som nu skett.

Skulle emellertid mot förmodan statens skogar — om nu bön
derna endast fått nödig husbehofsskog — ej hafva blifvit föremål 
för en intensivare skogshushållning, än hvad hittills varit fallet, så 
kan jag säga utan att vara fatalist, att man får trösta sig med det 
gamla ordspråket »bäst som sker», och därmed är jag åter inne på 
det föreliggande lagförslaget.

Under de senare åren har bedrifvits eu stark propaganda i Norr
land mot trävarubolagen, och hafva ju bönderna formligen bedt och 
tiggt om att, hvad skogen angår, komma under förmyndare af 
staten.

Man kan säga, att bönderna erhöllo de stora skogsanslagen mot 
skyldighet att utgöra grundskatterna, men nu hafva de lyckats få 
bort dessa senare, och då kan det ju vara riktigt ifrån deras »point 
of view» att skogen åter kommer under Kung!. Maj:ts kontroll.

Hvad är väl att göra, då eu person godvilligt söker sig under 
förmyndare, annat än att bifalla hans ansökan?

Svaret beböfver jag väl ej ange, men ett är säkert, nämligen, 
att denna lag blir en halfmesyr och förvisso icke kommer att fylla 
sitt ändamål. De som först komma att opponera sig emot densamma, 
det blir icke sågverksägarne utan helt säkert bönderna sjäifva. Nu
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komma dessa senare, såsom ock reservanterna påpeka, att råka i Lagförslag 
händerna på spekulanter och jobbare, och utan tvifvel kommer skogen angående 
under deras spira att blifva föremål för en långt större uthuggningvissa fall för 
än någonsin sågverksintressen hittills tillåtit. För säkert kan man bolag och 
ock antaga, att träden på högst få bondskogar, om jag så får kalla förening att 
dem, hädanefter få växa ut till ordinärt sågtimmer. Huru skall det förvärfva 
då månne i en framtid gå med sågverksindustrien? Den synes hittills eife“fom 
icke hafva haft något berättigande, att döma af all den ovilja och /p0I.ts 
det förtal den varit utsatt för, men den har dock under en följd af ' 
årtionden åstadkommit en export, som i värde uppgått till cirka hälf
ten af hela landets, och i en framtid, då en betydlig minskning i 
exporten af trävaror uppstår, skall man måhända erkänna, att såg
verksindustriens målsmän ingalunda voro de skogssköflare, som man 
nu velat göra dem till, och då skola Norrlands bebyggare förvisso 
sakna den arbetsförtjänst och den handelsomsättning, sågverksindu
strien beredt så många, och med saknad skall man då tala om den 
gamla goda tiden, som är och förblir borta.

Ehuru jag således icke anser denna lag komma att verka i den 
riktning, som nu afses, vill jag för min de! nu icke afstyrka bifall 
till densamma. Ansvaret må de taga, som framkallat den, och jag 
är för min de! öfvertygad därom, att den, som på sin tid satte i 
gång en så våldsam och hänsynslös propaganda, om några år icke 
skall vara den afgudade personlighet i norriandsböndernas ögon, som 
han nu tycks vara. Många år skola säkert icke förflyta, innan stats
makterna åter få upptaga denna fråga till förnyad pröfning, och då 
skal! man förvisso erkänna, att den lag, som nu kommer att antagas, 
icke fyllt sin uppgift och att den, liksom så många andra, icke varit 
till Norrlands och ej heller till fosterlandets väl.

Jag har således icke, herr grefve och talman, något särskildt 
yrkande att nu göra.

Herr Andersson, Gustaf: Jag är i allmänhet ingen vän af 
undantagslagar och därför var jag i början inom utskottet mycket 
tveksam, huru jag skulle ställa mig till föreliggande lagförslag. Jag 
vet dock, att såväl inom Riksdagen som i Norrland finnes en opinion 
för en sådan lag som denna, och därför tror jag icke att det vore 
klokt att nu afslå densamma, ehuru jag antager för säkert, att den 
ej kommer att medföra den verkan, som de, hvilka ifra för lagen, 
föreställa sig. Det är dessa skäl, som föranledt mig att ställa mig 
på deras sida inom utskottet, hvilka anse att något måste göras, 
men jag har icke kunnat följa maj oritens mening i dess helhet, utan 
har i afseende å 6 paragrafen afgifvit min reservation i afsikt att denna 
paragraf skulle få eu annan lydelse än hvad utskottet föreslagit.

Den af Kung]. Maj:t tillsatta s. k. norrlandskommittén har i 
6 paragrafen föreslagit, att bolag, som hafva inteckning i egendom, 
skulle få rätt köpa samma egendom på exekutiv auktion. Därför 
kan det nog finnas goda skäl, men jag undrar ändå, om det icke 
funnits ännu större skäl att förbjuda bolagen att i detta fall köpa.
Jag förmodar att hvarje bolag, som haft inteckningsfordran i en 
egendom, då skulle uttaga sin fordran och således ej äger någon

Lördagen den 28 April, f. m.



Lagförslag vidare rätt eller anledning att köpa hemmanet. Om nu detta är 
förbwfi sa ^ar kmmmttén föreslagit ett annat våld för att därmed bota

vissa fall för c*et första våldet, att nämligen bolaget skulle vara skyldigt sälja 
bolag och egendomen inom viss tid eller två år. Naturligtvis skulle bolaget 

förening att under denna tid ta ur skogen så mycket som möjligt för att efter 
förvärfva dess sköflande göra sig af med hemmanet. Alltså kan nog ej på 
egendom. ^en vä8'cn främjas det mål, man vill nå, att få behålla en besuten 
(Forts.)' bemmansägarklass i Norrland. Nu har Kungl. Maj:t gått ännu längre 

än kommittén och utsträckt tiden til! tre år, således en längre tid 
för bolaget att sköfla skogen, om bolaget vill göra det. Men ut
skottet bär gått ännu längre och icke blott tagit de tre åren, utan 
föreslagit att bolaget skulle fä rätt att gå in till Kungl. Magt och 
begära ytterligare anstånd för återförsäljning. Jag anser ett sådant 
förfaringssätt vara i högsta grad olämpligt. Nu vet jag, att våra 
jurister säga, att det sätt jag föreslagit för 6 paragrafens lydelse blefve 
en lucka i lagen. Ja, det är sant, men det finnes många flera luckor 
i lagen än denna. Då en skogssköflare har rätt att köpa egendomen 
och förstöra densamma, blir förhållandet väl icke bättre än om ett 
bolag skulle göra det. Bolagen tänka dock något på framtiden, och 
säkerligen finnas en hel del bolag, som sköta sina hemman oklan
derligt. Det är inom utskottet upplyst, att en skogsåverkare inköpt 
icke mindre än 140 hemman, det ena efter det andra, blott för att 
afverka skogen och sedan låter han hemmanen ligga för fäfot. Då 
en enskild person tillätes att förfara på sådant sätt och man icke 
kan förekomma sådant, är det väl ändå ingen fara uti att ett bolag, 
som nödgas köpa en egendom exekutivt, äfven får behålla densamma. 
Jag anser den föreslagna paragrafen sålunda ej vara lyckligt affattad 
och därför har jag framkommit med mitt förslag och anhåller nu att få 
yrka afslag å utskottets hemställan samt bifall till min reservation.

Herr Lindman: Då jag suttit uti norrlaudskommittén samt 
där afgifvit en mycket utförlig reservation, torde det tillåtas mig att 
något få gå igenom denna fråga.

Jag skall då bedja att få göra en liten rekapitulation af ej 
endast huru förhållandena nu äro, utan äfven huru de utvecklat sig. 
Detta är nämligen af nöden, därest man vill fä eu riktig och klar 
föreställning om denna fråga, sådan den nu föreligger.

Man måste då, till en början tänka sig, för hvilket område det 
nu skulle lagstiftas, samt detta områdes storlek. Då är att bemärka, 
att detta område från norr till söder har eu utsträckning motsvarande 
afståndet från Malmö till Umeå, och hvad bredden beträffar, sträcker 
det sig ifrån kusten vid Bottniska viken till Kölens fjälltrakter, och 
klart är val, att inom ett sådant betydligt område måste förhållandena 
med hänsyn till jordbruksnäringens möjligheter ställa sig ofantligt 
olika, olika ej Mott i norr och i söder utan jämväl i öster och 
väster. Arealen af detta område utgör ungefärligen två tredjedelar 
af hela Sveriges areal. Detta står emellertid långt ifrån klart för 
alla; man tror så ofta, när det talas om Norrland och Dalarna, att 
det är fråga om en vanlig landsträcka. Men detta är icke förhållandet. 
Norrlänningen själf har knappast möjlighet att kunna sätta sig in i
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detta och ännu svårare faller det sig naturligtvis för dem, liv il k a Lagförslag 
äro söderifrån, af hvilka många kanske aldrig varit med sin fot förbud i 
däruppe. _ ..... vissa fall för

Hvad nu själfva jordbruket, hvad jordmånen beträffar, är det ett bolag och 
faktum, att inom eu stor del af detta'område detsamma kar ganska förening att 
störa förutsättningar. Så är t. ex. förhållandet i stora delar af Koppar- 
bergs och Gäfleborgs län, hvilka i detta afseende mera erinra om egen([om. 
förhållandena i söder därom belägna landskap. Hela kuststräckan (Forts.) 
ända upp till Torneådalen äfvensom trakten omkring Storsjön i Jämt
land äro ock gynnsamma för jordbruk, men sedan hafva vi den stora 
skogsregionen, hvilken till största delen utgöres af morängrus och 
vidsträckta myrar. Där äro förhållandena vidt skilda, och äfven om 
därstädes jorden kunnat med stort arbete och mycket besvär upp
odlas, må 'icke förnekas att mångenstädes jord blifvit upptagen, som 
aldrig bort blifva föremål för odling. Trots alla dessa svårigheter 
har likväl jordbruket äfven i dessa trakter ett berättigande och är, 
kan man saga, helt enkelt nödvändigt, därför att befolkningen inom 
detta område för att kunna fä sina lefnadsbehof fyllda är hänvisad 
till de produkter, som dess jordbruk alstrar; men man måste också 
besinna att, till följd af de störa afstånden samt de dåliga kommuni
kationerna, afsättningsmöjligheterna för det norrländska jordbruket 
äro synnerligen små. Egentligen finnes ingen annan afsättning för 
detta jordbruk än till den arbetarebefolkning, som användes i och 
för skogsarbetena.

Utom jordmånen måste man äfven taga hänsyn till klimatet och 
frostländig heten, hvilka här spela en stor roll. Det terra gör, att i 
stora trakter inom norra Norrland, där vårbruket ofta icke kan börja 
förrän i juni månad, under det att frost ofta uppträder redan i 
augusti, risken för erhållande af otillfredsställande skördar måste 
blifva större än annorstädes. Jag behöfver endast erinra om hvad 
vi alla hafva i färskt minne, nämligen det ytterst sorgliga nödår, som 
för ej länge sedan förekom i Norrland, för att man skall kunna förstå, 
att jordbruket däruppe har att kämpa med oerhördt stora svårigheter.

Nu vill jag med detta säga, att jordbruk måste i allt fall finnas 
däruppe, men man må ingalunda inbilla sig, att man gör någonting 
nyttigt genom att forcera fram ett jordbruk i Norrland. Detta må 
utveckla sig af sig själf i den mån det behöfves, men man må icke 
försöka att på konstlad väg drifva fram detsamma. Naturligtvis bör 
man göra allt hvad man kan för att genom undervisning om ratio
nella metoder och bättre sätt att bruka jorden m. m. upplysa befolk
ningen om det bästa tillvägagångssättet vid jordbrukets skötande och 
naturligtvis hjälpa den i afseende å allt som erfordras för att medelst 
utdikning af myrar minska frostländigheten o. s. v., men ej försöka 
att tvinga fram jordbruket, utan låta det själf arbeta sig fram. Trots 
alla dessa omständigheter har jordbruket i allt fall i Norrland ej 
gått, tillbaka, utan fastmera märkbart utvecklat sig.

Åt' Sveriges officiella statistik finner man, att under 30-årsperio- 
den 1871—1900 har jordbruksnäringen i den grad gatt framåt inom 
Norrland, att den odlade jorden ökats med 48 procent, under det att 
motsvarande ökning uti det öfriga Sverige utgjorde endast 29 pro-
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Lagförslag cent. Likväl är hela arealen af odlad jord i Norrland icke mera än 
förbud i 4 procent af ägovidden, och när man tänker på dessa 4 procent, för

vissa fall för st®1" man val, att hufvudsaken i Norrland måste vara skogsbruk samt 
bolag och att frågan om skogens vård och skötsel är utaf allra största betydelse 

förening att för Norrland.
f°rTostea Skogarnas uppgift var till eu början icke att lämna trävaror till
egendom, försäljning, ty det förekom ej förrän på 1840-talet. Dessförinnan 

(Forts.) hode skogen til! uppgift att lämna bränsle till husbehof, den använ
des till betes- och jaktmarker, till svedjande för rågodling och af- 
brändes för erhållande af bete, men någon afkastning af skogen på 
annat sätt fanns icke förrän, som sagts, på 1840-talet, då trävaru
industrien började att uppkomma med möjligheten att till utlandet 
försälja trävaror. Då begynnte den emellertid att spira upp, om ock 
i början ganska sakta, därför att priserna på trävaror voro låga och 
därför att de som köpte skog både stora svårigheter att kämpa med,. 
de måste anlägga dyrbara flottleder och sågverk och visste icke, 
huru sakerna skulle komma att utveckla sig. "Det köptes emellertid 
skog på det sättet, att man tillbandlade sig afverkningsrätten till 
densamma vanligen på 50 år. I allmänhet kunde endast de gröfre 
dimensionerna säljas och det ofri ga fick stå kvar. Någon skogs
skötsel var då knappast att tala om. Sedermera har trävaruhandte-* 
ringen gått framåt i rask fart och redan på 1870-talet inträdde sti
gande priser med häraf följande rask utveckling, och man kan saga, 
att de anläggningar, hvilka af trävaruindustrien på de senare decen
nierna gjorts, knappast kunna i afseende å teknisk fulländning eller 
nedlagda kostnader jämföras med hvad som fanns pa 1840- och 1850- 
talen. Dessa anläggningar hafva emellertid kraft stora kostnader 
och föranledt sammanslutning till bolag. I och med dessa dyrbara 
anläggningar måste emellertid deras ägare tänka på huru de skulle 
kunna förse sig med den råvara de behöfde för att hålla anlägg
ningarna i gång och förskaffa arbete och sysselsättning åt den stora 
arbetspersonalen vid desamma. Antalet arbetare inom trävara-, pap- 
persmasse- pappers- samt träkolsindustrien utgör uti Norrland unge
fär 35,000. Sedermera nedsattes den tid, på hvilken afverkningsrätt 
fick upplåtas mer och mer, så att den som bekant, nu endast är 5- 
år. Afverkningsrätten utbyttes mot köp med full äganderätt. Man 
kan ju ej behöfva förundra sig så mycket öfver att allmogen varit 
benägen att afyttra hemman, hvarå den hade ganska svårt att draga 
sig fram med en karg jordmån och i ett häråt klimat, då de därför 
erhöllo eu i deras ögon mycket hög köpeskilling.

Jag ber att i sammanhang härmed få erinra om en industri, som 
under norrlandsfrågans diskuterande i allmänhet vunnit för litet be
aktande, nämligen den bergshandtering, som finnes i Norrland och 
Dalarna, om ock numera egentligen endast uti Gäfleborgs och Kop
parbergs län. Den är (lock ganska betydlig den bergshandtering 
som där bedrifves. Åren 1896—1900 sysselsatte den i medeltal 
14,000 arbetare, under det att antalet arbetare i samma industri uti 
det öfriga Sverige utgjorde endast 15,000 d. v. s. helt obetydligt 
mera. Värdet af dess tillverkning var 34 ‘/2 miljon kronor.

Jag ber vidare att få erinra om grufdriften, som på sista tiden
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uppkommit i Borra Norrland och som hittills föranledt anläggandet Lagförslag 
af visserligen endast ett järnverk i Luleå, med när det är fråga om angående 
lagstiftning i detta fall, måste man tänka på att man ej skadar viss°a fall för 
bergshandteringen eller uppkomsten af andra industrier, som kunna bolag och 
komma och ovillkorligen förr eller senare måste komma vid tanken förening att 
på de stora vattenkrafterna, som finnas uppe i Norrland. Vatten- ^orZaj/tva 
fallskommittén beräknade, att de staten tillhöriga vattenfallen endast i (glndom. 
Norrland och Dalarna representerade öfver 1/2 miljon hästkrafter. (Forts.)

Nu talas här om »den döda handen». Man toranledes af detta 
tal om den döda handen att tro, att industrien har lagt en död hand 
på utvecklingen inom Norrland och Dalarna. Uttrycket är dock ej 
så litet vilseledande. Folkökningen i Norrland och Dalarna utgjorde 
under den förut omnämnda 30-årsperioden icke mindre än 43 procent, 
men i det öfriga Sverige under samma tid endast 13 procent. Den 
utredning, som är verkställd af statistiska centralbyrån och af norr- 
landskommittén, visar, att antalet »öfriga jordägare» utom sägverksägare 
och bruksägare år 1885 uppgick till 83,000 och 15 år senare till 
99,000. Taxeringsvärdet på dessa »öfriga jordägares» egendom ut
gjorde i början af denna period 261 miljoner och vid slutet af perio
den 372 miljoner, en ökning alltså på omkring 42 procent, oaktadt 
mantalet sjunkit med 7 procent. Då utskottet refererar till norr- 
landskommittén och talar om att sågverks- och bruksägarne i Norrland 
innehafva 34 procent af all enskild jord, ber jag att få fästa upp
märksamhet på att här är fråga om ali den i enskildas händer va
rande jorden, ty bolagen äga i Norrland 1/e af all jord, bönderna 
äga hälften, hvarjämte kronoparker, öfverloppsmarker och allmän- 
ningar uppgå till i rundt tal s/6.

Mot bakgrunden af dessa förhållanden måste den nu föreliggande 
frågan ses.

Min ståndpunkt i densamma får jag antaga vara känd för her
ran! e på grund af det kommittébetänkande, hvilket utdelats och hvari 
finnes intagen den af mig afgifna reservationen, om hvilken möjligt
vis b er ram e tagit kännedom. Nu vill jag säga, att jag tror, att alla 
i denna stund kafva den uppfattningen, att,.industrien icke får döda 
det själfägande bondeståndet i Norrland. Äfven jag har den uppfatt
ningen, och jag tror, som sagdt, att denna uppfattning har slagit igenom 
så, att det i denna stund står klart för en och hvar, att man icke 
kan låta industrien förliväfva den själfägande jordbruksbefolkningen 
i Norrland och Lalarne. Men om jag har den frågan klar för mig, 
så måste jag i alla fall ställa eu annan fråga till mig, nämligen den:
Kan den nu föreslagna förbudslagen vara ägnad att befrämja det mål, 
till hvilket man sträfvar? Jag tror det icke, ty lagens grundfel är, 
att den tillåter bönderna att sälja, och endast förbjuder bolagen att 
köpa. Norrlandskommittén atgaf utom förslaget till förbudslag en mång
fald andra förslag, däribland tre, som jag anser vara särskildt vik
tiga, nämligen förslag till arrendelag, till ägostyckningslag och till 
häfdelag. För min del skulle jag hafva ansett det önskvärdt, att 
alla dessa lagförslag kunnat föreläggas Riksdagen för att behandlas 
i ett sammanhang, ehuru jag ju finner det helt naturligt, att Kung],
Magt icke hunnit att förbereda det hela, så att det redan nu kunnat
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Lagförslag framläggas. Onskvärdt hade emellertid varit, om alla förslagen kun- 
Törbudi oat behandlas på en gång, därför att de ingripa i en ganska hög 

vissa fall för gra<l i hvarandra. Detta liar nu icke låtit sig göra, utan vi hafva nu 
bolag och endast förbudslagen att hålla oss till. 

förening att Jag skall då be att få komma till åmun förbudslag och med 
förvärfva nggru ord beröra det förslag, som här föreligger. Redan på ett ganska 
egendom, tidigt stadium afgaf norrlandskommittén förslag till en provisorisk för- 
(Forts.) hudslag, som skulle gälla i 3 år. Lagen afstyrktes af samtliga Kung!.

Majrts befallningshafvande i de 6 norrländska länen, afstyrktes af 
högsta domstolen och blef aldrig af Kung!. Maj:t framlagd till Riks
dagens pröfning. De anmärkningar, som man har riktat emot lagen, 
gälla ju i första hand rättsgrundsatserna, i det att man anser, att 
en sådan lag skulle kränka hittills gällande rättsgrundsatser. Jag 
skall icke närmare inlåta mig på den saken, då jag icke är jurist 
och sålunda därvidlag icke kan hafva tillräcklig auktoritet. Jag skall 
endast be att få åberopa några yttranden, som fälldes af ledamöter 
i högsta domstolen, då lagen där var före. Där säges till exempel, 
att lagen ovädersägiigen har karaktär af en undantagslag, att den 
innehåller afvikelser från hittills tillämpad rättsuppfattning, att den 
ur juridisk synpunkt är ägnad att väcka de allvarligaste betänklig
heter o. s. v. Dessa förhållanden omnämnas i den kung!, propositio
nen, men de a nardus ganska lätt, och Kung!. Maj:t säger i sin pro
position, att det bär endast är fråga om en af sociala hänsyn föran
ledd ändring i bolagslagstiftningen. Ja, utan tvifvel kunna konung 
och riksdag göra en sådan lag, men fråga kan ju vara, huruvida 
konung och riksdag göra klokt uti att stifta en dylik lag. Ty det 
kan väl icke lida något tvifvel, att om den ena dagen en rättsupp
fattning får göra sig gällande och den andra dagen en annan, där
igenom måste läggas en död hand på utvecklingen och företagsam
heten, på industriens tro på hvad som kan komma att hända, och 
tro på hvad den vågar att företaga sig.

Helt flyktigt och mera i förbigående skall jag be att få vidröra 
talet om att lagen så lätt lian kringgås. Jag hyser nämligen den 
tro, att om lagen antages, åtminstone alla rättsinniga bolag och kanske 
de flesta icke skola försöka att kringgå lagen. Men man får ju 
icke blunda för att det kan finnas sådana, som kringgå lagen på 
det sätt, att de genom delägare i sitt bolag eller genom andra per
soner inköpa den jord, som bönderna vilja sälja, men som lagen för
bjuder bolagen att köpa. Däremot finnes det ju ett annat sätt, som 
icke är att kringgå lagen, men som i alla fall innebär ett paraly
serande af lagen, nämligen de fullt lojala och fullt berättigade förvärf, 
som komma att ske af enskilde köpmän hädanefter som hittills, ty 
naturligtvis komma bönderna att vilja sälja sina hemman.

Man kan ju framställa den frågan: Hvarför sälja bönderna egent
ligen sina hemman, och förklaringen därtill kan vara mångahanda. 
Jag skall icke gå in närmare därpå, utan endast slå fäst som ett 
obestridligt faktum, att bönderna sälja sina hemman och att de komma 
att gorå det hädanefter såsom hittills. Vid det förhållandet finnes 
det ju naturligtvis alltid människor, som komma att blifva köpare.

Utskottet säger, helt naivt för öfrigt i mitt tycke, att enskilda
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slcogsspeJculanter skulle vara ganska få, och framhåller såsom bevis Lagförslag 
härför, att af trävaruindustriens jordinnebaf år 1900 högst 2,8 5 pro- 
cent utgjort enskildes ägoinnehaf, under det hela återstoden fallit på^-'^ fall för 
bolagen. Och på den grund anser utskottet det icke vara mycket bolag och 
att befara af dessa spekulanter. Jag vågar kalla denna uppfattning förening att 
naiv, ty den beror därpå, att utskottet tror, att dessa spekulanter 'orf™]l’a 
hädanefter icke skola uppstå i större omfattning än förut. Helt na- egendom. 
turligt är dock, att, såsom förhållandena hittills varit, bolagen själfva jForts ^ 
köpt af bönderna, De hafva icke egentligen tyckt så bra om dessa 
spekulanter, dessa mellanhänder, som köpt böndernas hemman för 
att sälja dem med avance till bolagen eller också för att afverka 
skogen och sälja timret till bolaget. Strvkcs äter ett streck öfver 
bolagens rättighet att själfva uppträda såsom köpare, är det ju gifvet, 
att de enskilde skogsspekulanterna skola uppträda i vida högre grad 
än förut. Jag anser således dessa af utskottet anförda 2,8 5 procent, 
som har afseende på de nuvarande förhållandena, vara i ganska hög 
grad missledande.

Den nu föreliggande lagen är icke eu lag, som stadgar totalt 
förbud för bolagen att köpa. Norrlandskommittén sade, när den fram
lade detta förslag, att det afsäge en förbudslag i väsentligt reduce
rad form. Här skulle således icke stadgas totalt förbud. Jag skall 
dock be att få påpeka, att denna lag dock är så nära ett totalförbud, 
som den gärna kan vara, och jag skall med några ord be att iå be
lysa, hvarför jag kan våga framställa ett sådant påstående.

Norrlandskommittén säger, att den måste se till att bönderna få 
hvad de behöfva. Detta är för det första den odlade jord, som för 
närvarande finnes i böndernas ägo, för det andra skog till husbehof, 
för det tredje odlingsmark och för det fjärde skog till afsalu. Detta 
samanfattar kommittén uti hvad den kallar för stödskog, d. v. s. den 
skog, som bönderna behöfva såsom stöd och hjälp till sitt jordbruk.
Det gällde då för kommittén att försöka reda ut, huru stor denna stöd
skog skulle vara. Kommittén gick därför till afvittringsförfattningarna 
och såg efter, hvad de föreskrefvo skulle höra till ett helt mantal.
Det befanns vara: i Jämtland och Härjeådalen varierande per helt 
mantal mellan 247 och 1,481 har, i Gefleborgs, Västern onda nds, Väs
terbottens och Norrbottens län emellan 346 och 1,234 har samt i 
Västerbottens och Norrbottens lappmarker emellan 441 och 1,763 
har. Medeltalet var, kan man säga, minimum ungefär 350 och 
maximum ungefär 1,500 har, allt per helt mantal och efter sko
gens och markens beskaffenhet. Ja, detta har tjänat kommittén 
till ledning, men egendomligt nog bär kommittén därvidlag i det 
närmaste följt maximisiffran och icke fäst sig vid minimisiffran. Det 
är ju ganska gifvet, att kommittén måste fastslå vissa siffror för
vissa områden, och att den icke kunde fästa sig vid markens be
skaffenhet, men de siffror, som fastslagits af kommittén och nu före
ligga i lagförslaget, äro dels 1,500, dels 1,200 och dels 1,000. Jäm
för man dessa siffror med afvittringssiffrorna, som voro i medeltal 
maximum 1,500 och minimum 350, finner man, att Kung!. Maj:t och 
utskottet stå på den högre gränsen och icke på den lägre. Dessut
om säger kommittén, att så fort ett hemman är under Vs mantal,
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Lagförslag arealen skall ökas med 25 %, och då kommer man i de flesta fall 
förbud i öfver afvittringslagarnas maximum. 

vissa fall för .. dar med dessa siffror velat visa, att la a-er, på många stäl-
bolag och ställen måste komma att verka som totalförbud. Och det mest egen- 

fomening att domliga är, att den kommer att verka som totalförbud just på de 
fast staller1’ dar laSeu egentligen icke beköfves, där frågan icke är brän

njern. naride> nämligen där hemmanen hafva fått mindre skog och följaktii- 
(Forts.) §'en aldrig komma upp till maximum, till exempel inom de socknar 

i Västernorrlands län, som ligga närmare hafvet. Såsom man finner 
af kommitténs betänkande, kommer lagen där att verka som total
förbud i 38 socknar af 48; i Jämtlands storsjöbygd kommer detta 
att blifva fallet i 17 socknar af 20, och på flera ställen i Norrbot
tens och Västerbottens kusttrakter kommer lagen likaledes att verka 
som totalförbud. Den kommer vidare att verka som totalförbud på 
all mark, som icke undergått laga skifte. Det är nämligen alldeles 
gifvet, att ingen kan underkasta sig de kostnader, som äro förenade 
med en undersökning af ett helt skifteslag, för att få utrönt om ett 
visst hemman, som bär andel däri, eget- öfverloppsskog eller icke, 
och följaktligen kommer lagen obestridligen att verka som totalför
bud i dessa oskiftade trakter. Hvad de fyra norrländska länen beträf
far, äro dessa ganska betydande, ty i dessa län äro af 5,531 mantal 
endast 3,969 skiftade hvad skogsmarken beträffar, enligt landtmäteri- 
styrelsens tabeller för 1903.

Jämväl på sådan mark, som undergått laga skifte, blir det svårt 
att kunna bedöma detta, ty man måste naturligtvis göra undersök
ning på marken, huruvida bonden får sälja, man måste se efter, om 
den odlingsmark, som skall finnas undantagen, finnes, och man måste 
se efter, om han öfver hufvud taget är berättigad att sälja skog. Men 
ingen människa har talat om hvem som skall göra denna under
sökning.^ Skall domänstyrelsen göra det genom sina skogsstats- 
tjänstemån? De torde helst betacka sig för detta arbete, ty de äro 
redan öfverbopade med andra göromål. Eller skola landtmätarne 
gorå det? Ja, jag vet det icke och hvarken kommittén eller utskot
tet bär talat ett ord om hvem som skall verkställa denna förrätt
ning. Det är dock en ganska viktig sak, när man gör en sådan lag, 
att veta, huru den skall kunna effektueras.

Nå, dessa skäl hafva nu föranledt mig att hafva eu afvikande 
mening i denna fråga uti kommittén och inom utskottet. Jag kan 
icke säga annat än att jag biet* styrkt i min uppfattning, när jag 
läste den kung!, propositionen, ty däri framställes denna lag egent
ligen som ett experiment. Det säges nämligen uti propositionen, att 
lagen, om den icke är bra, om den kommer att medföra de vådor, 
som från dess motståndare framhållits, framdeles får upphäfvas eller 
ändras. Jag tycker, att detta skäl är ganska svagt. Det borde åt
minstone i min tanke hafva löranledt Kungl. Maj:t att under sådana 
förhållanden icke framlägga lagen för att blifva gällande för all fram
tid, utan Kung!. Magt borde då hafva framlagt eu lag, som skulle gälla 
för viss tid och följaktligen blifva hvad Kungl. Maj:t säger, ett expe
riment. Så skedde i fjol, då, såsom herrarne erinra sig, ägostyck- 
ningslagen antogs att gälla under vissa år.
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Ja, jordbruket och industrien behöfva hvarandra, har man sagt, Lagförslag 
i Norrland, och därom är äfven jag för min del lifligt öfvertygad.
Man kan ju invända, att befolkningen nu yrkat på att fä denna la g, visna fall för 
man ser ju att alla de norrländska riksdagsmännen i Andra Kamma- bolag och 
ren hafva skrifvit under motionen, och befolkningen tror på att lagen förening att 
skall komma att blifva till nytta. Man kan ju då framställa den for^(va 
frågan: När befolkningen har en sådan förtröstan till, att lagen skall egendom. 
kunna afhjälpa de öfverklagade förhållanden, hvarför skall man da (Forts.) 
icke kunna vara med om att låta den få denna lag? Ja, det skäl, 
som för mig till sist varit det hufvudsakligen bestämmande, är, att 
jag icke kan förstå, hvarför man skall förbjuda bolagen, de, som bäst 
behöfva köpa, att få det, när man icke förbjuder bönderna att sälja, 
utan tvärtom tillstädjer dem att sälja såsom förut; de få fortfarande 
sälja sin skog, de få sälja afverkningsrätten och hela sina hemman.
Jag anser, att, om lagen' skulle blifva till någon nytta, om den verk
ligen skulle kunna bevara den själfägandejordbruksbefolkningen, det 
jämväl måste blifva nödvändigt att förbjuda bönderna att sälja sina 
hemman. Detta kan ske på flera sätt. Man kan förbjuda bönderna 
att sälja, likaväl som man förbjuder bolagen att köpa. Man kan 
vidare införa någon sorts fideikommissinstitution för bondehemman, 
man kan omvandla bönderna till kronoboar o. s. v. Men förrän nå
got förslag i den vägen uppkommer, kan jag försäkra, att denna 
fråga icke kommer att blifva löst, ty på det här föreslagna sättet 
löses den icke.

Jag tror nu, att frågan ligger på det sättet, att lagen nu kom
mer att blifva antagen, och jag för min del skall icke sörja så sär
deles mycket däröfver. Men om lagen antages, så kommer den dag, 
och den kommer ganska snart, när man kommer att ångra, att man 
tagit detta steg, ty därigenom komma möjligheterna att fä en bättre 
lösning och frågan att undanskjutas. Blir denna lag nu antagen, så 
kommer man att slå sig till ro i den goda tron, att allt är väl be
ställd^ och att man nu har räddat det norrländska bondeståndet från 
undergång, samt tänker icke vidare på denna fråga. Men om icke 
genast efter det denna lag blifvit antagen man från statsmakternas 
sida omedelbart söker att utfinna andra utvägar för att skydda det 
själfägande bondeståndet i Norrland, så kommer det icke heller att 
blifva skyddadt, det är min uppfattning om saken.

Friherre Rappe: Då jag för några år sedan hade äran tillhöra 
den sista s. k skogskommittén och under de resor, som denna kommitté 
gjorde i Norrland, hade tillfälle att bilda mig ett omdöme om där 
rådande förhållanden, kom jag till den öfvertygelsen, att statsmak
terna måste uppträda såsom förmedlare emellan sågverksindustrien 
och den själfägande befolkningen, om icke denna befolkning inom en 
snar framtid skulle komma att försvinna. Hvad som sedermera har 
inträffat har ingalunda rubbat denna min öfvertygelse, utan snarare 
stärkt mig i densamma. Det må ju sägas, att sågverksindustrien 
bär bragt mycket penningar i omlopp, åstadkommit mycken rörelse, 
ja, sprint glans öfver Norrland, men går man från kusten, där allt 
synes så glänsande och vackert, inåt landet och får so de nedlagda
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Lagförslag tegarna och de igenspikade fönstren, bleknar glansen allt mer och 
förbud i mer> Ju länSre. man kommer inåt landet. 

vissa faliför. Ntt <len själfägande befolkningen med oblida ögon ser sågverks- 
bolag och industrien, bör icke förvåna någon, som trängt djupare in i förhål- 

förening att landeri och som satt sig in uti huru sakerna' under arens lon»
t0rfZt Va gestaltat sig. 11
egendom. Såsom den siste ärade talaren yttrade, var det egentligen först 
(Forts.) På 40—50 talet, som penningevärlden kom under fund med, att stora 

kapital lågo förborgade i Norrland och att där voro mycket vinst
gifvande affärer att göra. Jag hörde under skogskommitténs resor i 
Norrland taias om huru skogsköpare kom in o från Göteborg och andra 
orter, medförande stora kistor fulla med penningar. De foro från by til! 
by, och handlade skogar på 50 års afverkningstid. Köpen gingo lätt, 
för sig. — Bönderna hade ej reda på skogarnes värde. De ville 
hafva bort dem för att fä bete åt sina kreatur. Särskilt granskogen 
ansågs ej vara värd någonting. Där uppgjordes t. ex. ett försälj- 
ningskontrakt om hemmanets tallskog, och när detta var gjordt, sade 
bonden: »nå, men granskogen?» — »Ja, den vill jag ej ha», svarade 
köparen. »Hvad skall jag med den då?» — »Men vi kunna icke 
betala något för den.» »Ja, så skrit' dit den ändå, så blir jag af 
med skräpet.» Så hette det på den tiden och så var skogen borta 
för femtio år. Jag hörde talas om huru söner och sonsöner rent af 
förbannat sina fäder, som handlat så lättsinnigt och beröfvat dem 
hvad som i annat fall skulle tillkommit dem. Så handlades det då. 
Sedan har befolkningen gått och rufvat häröfver, har sett skogarnes 
värde mångdubblas och de kollossala summor, som tagits ur desamma, 
gå till främmande händer. Under tiden har det visserligen funnits 
god arbetsförtjänst, men armarne togos från jordbruket, och detta 
försummades. Sönerna lågo i skogen, och hemma voro blott de gamle, 
hvilka endast nödtorftigt kunde sköta gården. Så kom den tid, då 
äfven hemmanen böljade öfvergå til! bolagen. Anledningarne till 
böndernas benägenhet att sälja voro flerahanda: jordbruket var oför
möget att konkurrera med bolagen om arbetskraften. Det kunde ej 
betala så höga dagspenningar som sågverken, utan de bästa kraf
terna gingo från jordbruksnäringen till sågverksindustrien. Rättig
heten att begära skifte begagnades äfven som påtryckningsmedel, 
och i många fall ville bönderna hellre sälja än vidkännas de stora 
kostnaderna för en landtmäteriforrättning. Med de stora penning- 
tillflödena steg äfven lyxen, och behofven i fråga om både kläder, 
föda och dryckesvaror ökades allt mer och mer. Att tillfredsställa 
dessa behof äfven för den jordägande befolkningen behöfdes pen
ningar, och då jordbruket ej kunde lämna dessa, sålde man, hvartill 
äfven de allt högre och högre priserna på hemmanen lockade. För
säljningssummorna användes tyvärr ofta illa. Man saknade förmåga 
att placera medlen i fruktbärande företag, utan lefde upp dem i öfver
flöd. Före detta ägarne arrenderade ofta gården af bolaget, men deras 
söner hade förlorat lusten att sköta den jord, som ej längre var 
deras. Hvarför skulle de gå hemma och slafva, då de ej längre 
ägde jorden, så hette det. Då vore det bättre att resa till Amerika 
— hvilket äfven många gjorde — eller söka sig bättre förtjänster
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på annat håll. Allt detta har den jordägande befolkningen däruppe Lagförslag 
under de sista femtio åren sett, allt detta har den erfarit, och att i
den då med afvoga ögon ser, att bolagen med ökad fart gripa om - visSa fall för 
kring sig, det kan ej förvåna någon. bolag och

Det säges, att jordbruk i Norrland ej kan bära sig, och den näst förening att 
föregående ärade talaren menade att man ej skulle drifva fram det forvfajJ.va 
med konstlade medel. Det var också en tid, då det i vårt land drefs egen(iom_ 
den satsen, att man ej borde befrämja någonting, som ej var alldeles (Forts ) 
naturligt för landet, och då kom man därhän, att landtmaonen endast 
borde odla hafre och potatis samt hugga skog. Men så randades en 
annan tid, då man fick klart för sig, att det med statens hjälp verk
ligen gick att drifva både industri och jordbruk i .Sverige, och den 
dag som i dag är visar, att näringarne gått högst betydligt framåt 
sedan statsmakterna skyddande ingripit. Jag tror förvisso, att om 
så sker i Norrland, så kommer också jordbruket där att gå framåt, 
och kunna löna sig. Det heter visserligen, att naturen kan ej ändras, 
men när eu smålänning, som jag, kommer upp dit och ser dessa 
vidder och de utmärkta humusrika odlingsmöjligheterna, som där 
kunde frambringa skördar, så rent af vattnas det i munnen på ho
nom. Låt vara att det ej blefve så mycket säd, men säkert skulle 
det kunna åtadkommas eu kreatursskötsel, som vore ganska afsevärd.
Sålunda tror jag, att talet om att Norrland ej kan föda en jord
bruksbefolkning, är förhastadt, där kan existera en ganska både 
talrik och välbergad befolkning, om den får det skydd och den hjälp, 
som den behöfver.

Åtskilliga omständigheter hafva sammansvurit sig emot den själf- 
ägande bondeklassen i Norrland, och bland dessa till och med själfva 
skogslagstiftningen. Som herrarne veta, tinnes det inom Norrbottens och 
Västerbottens län och inom Sårna socken i Dalarne en så kallad 
dimensionslag, som afser att skydda ungskogen, hvilket den också 
gjort. Men den har äfven befrämjat sågverkens förvärf af egen
domar till skada för den jordbrukande befolkningeD. Man skulle ej 
tro det, men så är dock förhållandet. För de stora sågverken med 
hundra tusentals tunnland skog är det af underordnad betydelse, om 
de få ett hemman, som har nu genast afverkningsbar skog, eller skog, 
som inom 5, 10, 20 år eller till och med ännu senare är afverk
ningsbar. Nå, hvad är dä följden häraf? Jo, till exempel vid ett 
arfskifte bestämmes det, att äldste sonen skall öfvertaga hemmanet 
och därför betala 20,000 kronor. Men så kommer sågverksinspektoren 
och bjuder 30,000 kronor. Då säger den af arfvingarne tilltänkte 
innebafvaren: Det är omöjligt för mig att gifva mera, jag måste lösa 
ut syskonen, men kan ej taga ut så mycket penningar ur skogen, 
då den till stor del ej får afverkas nu. Sågverksinspektoren säger 
ingenting, men han vet väl, att lör sågverket gör det föga, att skogen 
är afverkningsbar först om några år. 1 dess hand är skogen värd 
30,000 kronor; för sonen åter är det omöjligt att gifva mer än 20,000, 
därför att han måste taga ut penningarna genast. De öfriga syskonen 
mena: Kan du ej betala det högre priset, så måste vi taga sågverkets 
anbud, vi kunna ej gifva bort 10,000 kronor, och så går hemmanet 
till bolaget. Tillämpar man detta på den nu föreliggande lagen, så
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Lagförslag skola herrarne finna, att den kommer att inverka fördelaktigt till hem- 
Törbudi ”ianenfl bibehållande i bondehand, ty sädana skogsköpare, som bär 

urna fall för1 ^ag b» nit har talats om, hvilka köpa för dagen och afverka genast, 
bolag och kunna ej betala hemman med undermålig skog, högt. De kunna ej 

förening att ligga med förlag så som de mäktiga bolagen. Det är således min 
förvärfva öfvertygelse, att i liknande fall kommer lagen att skydda ganska 
egendom. vr,sentligt och gorå att hemmanen bibehållas af bönderna. 
fForts) . ^et k,ar bär i dag sagts, alt hemmansägarne själfva komme att

blifva de första, som blefve missnöjda med denna lag. Jag kan på
stå, att erfarenheten visar något annat. Skogskommittéu hade ett 
sammanträde inom Lappmarken, i Arvidsjaur. Det finnes, som her- 
rarne kanske veta, eu särskild skoarslagstiftning för Lappmarken, 
där all skog är underkastad skogsstatens vård och förvaltning i så 
måtto, att ingen utverkning får äga rum utan utsyning af vederbörande 
jägmästare. Då vi där köllo sammanträde, hade vi, påverkade från 
annat håll, den öfvertygelsen, att här skulle göras ganska starka an
lopp mot denna så kallade lapplandslag, och att befolkningen där skulle 
vilja hafva sin skog fri, men vid det ganska talrikt besökta mötet 
funno vi alldeles motsatsen. Befolkningen yttrade med en mun: »låt 
oss behålla lapplandslagen. Den är vårt skydd. Vårt lilla jordbruk 
kunna vi ej sköta, om vi icke fä den årliga utsyningen. Den till
försäkrar oss en årlig inkomst och med den till hjälp kunna vi exi
stera.» Sålunda visar detta i praktiken befolkningens erfarenhet, att 
ett skydd, sådant som denna lag gifver densamma, är af värde. Jag 
tror, att vi också skola finna, att det skydd, som den nu tilltänkta 
lagen kommer att lämna den själfägande befolkningen äfven i fram
tiden, uppskattas såsom nyttigt, och att de icke skola hysa benägen
het att yrka på upphäfvandet af lagen.

Det har likaledes sagts, att denna lag kan kringgås, att den 
kommer att vålla cn hel mängd lagöfverträdelser. Ja, det är möjligt, 
att den gör det. Jag vill icke förneka, att så kan ske, men jag är 
öfvertyga^ om att åtminstone de stora och välrenommerade bolagen 
— och vi hörde nyss en talare hafva samma åsikt — skola hälla sig 
för goda att ställa sig såsom uppenbara lagöverträdare. De komma 
att respektera lagen, och, hvad befolkningen vidkommer, är jag öfver- 
fy&ud om, att det moraliska stöd, som denna lag kommer att gifva 
den själfägande bondeklassen gent emot lagvrängande köpare, kom
mer att. inverka ganska välgörande. Jag tror därför, att om än 
stora brister vidlåda den nu föreslagna lagen, det dock vore att be
klaga, om Riksdagen förkastade detta försök att åstadkomma en 
bättring i norrlandsförhållandena. Vi veta, att det bästa är fiende 
till det bättre. Jag tror att det bättre här föreligger.

Vid det nyss omtalade mötet i Arvidsjaur uppträdde eu lappman, 
eu af de få, som förvärfvat jord och voro bofasta. Han var således 
också ägare till skogsmark. Inom parentes vill jag nämna, att han 
tjänstgjort som landmäterihandtlangare åt den däruppe välbekante 
sä kallade »Widmarsken», sedermera landshöfdingen Vildmark. Denn 
lappman yttrade: »Taga herrarne bort lapplandslagen, så går det åt 

iteihem’ för oss allesamman.» Och jag säger som han, att om stats
makterna ej antaga den nu föreliggande lagen eller på annat sätt
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skyddande ingripa så går det åt »Nifelkem» med kela den själfägande Lagförslag 
bondeklassen i Norrland. angående

Herr grefve och talman! Jag yrkar bifall till utskottets förslag, tafatt för
bolag och

Herr Hägglund: I åtminstone ett hänseende öfverensstämma förening att 
reservanternas åsikter med den utaf utskottet uttalade, och detta i förvärfva 
den, såsom mig synes, viktigaste punkten. Utskottsledamöterna äro eqlndom 
nämligen liksom norrlandskommittén och Kuugl. Magt ense om att ,FortsJ 
bolagens jordförvärf i Norrland är eu lära för den själfägande jord- 
bruksklassens bestånd, och detta i en så stor landsdel som Norrland, 
hvilken, såsom vi hört redan förut här i dag och såsom vi alla veta, 
utgör ej mindre än två tredjedelar af landets hela areal. Hvar och 
eu, som i någon mån inser vikten och bekofvet af att vårt land äger 
en själfständig, fullt besuten och kraftig jordbrukarklass, inser och 
känner också mer än väl behofvet af att bekämpa den fara, som 
hotar denna folkklass, utan hvilken ett lands politiska, sociala och 
ekonomiska utveckling på ett för landet lyckligt sätt näppeligen kan 
äga rum. Men om man nu är ense om att faran är öfverhängande 
och stor, så bar man dock ännu ej kunnat enas om medlen för fa
rans snara afhjälpande. En de! och bland dem den högt ärade ta
laren och i synnerhet i hithörande frågor praktiskt vidsynte mannen 
på gefieborgsbänken anser, att man skulle kunna afhjälpa faran ge
nom att antaga nya lagar, såsom arrendelag, häfdelag och ägostyck- 
ningslag, och tror att man därigenom skulle kunna på ett effektivt 
sätt hjälpa jordbruket. En annan del äter anser visserligen, att dessa 
lagar äro nyttiga och goda i och för sig, men anser dem dock ej till
räckliga för att afhjälpa de rådande missförhållandena i Norrland, 
där det är, om man säger hvad man tänker, ett krig emot bonde
klassens fortbestånd. Ser man nu efter, hvilka de egentligen och huf
vudsakligen äro, som omfatta den förra meningen, och hvilka de äro 
som omfatta den senare, så finner man lätt, att det är sågverken 
eller bolagsintressena och deras företrädare samt juristerna, som om
fatta den föra meningen i stort sedt — bolagsintressenter utaf helt na
turliga och praktiska skäl och jurister från juridiskt principiell syn
punkt.

Den andra delen utgöres af de själfägande bönderna. Bönderna 
själfva önska att få denna lag, och, mina herrar, mig synes också, 
att man bör fästa stort afseende vid hvad bönderna i denna fråga 
önska, ty lagstiftningen träffar ju egentligen bönderna. Om man i 
något hänseende skulle kunna kränka själfbestärumelserätten genom 
den här ifrågavarande lagen, så skulle det ju i första rummet vara 
bönderna, som (Häraf skulle träffas, ty det är ju egentligen så, att 
det är bonden, som förbjudes att sälja till bolagen, och då kränkes 
ju han mer, då han ej fritt får råda öfver sin egen egendom, än den 
som förbjudes alt köpa hindras att spekulera. Jag inser mer än väl, 
att man genom att antaga den föreliggande lagen glider in på en 
annan lagstiftningsprincip än den som förut varit rådande. Jag er
känner också gärna, att det varit för mig rätt motbjudande — jag- 
använder t. o. m. det uttrycket — att vara med om denna förbuds
lag, hvarigenom en viss folkklass förbjudes att sälja till eu annan 
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Lagförslag viss folkklass. Jag har under mina resor i Norrland under de senare 
angående åren, hvilka resor varit ganska långa och vidsträckta, på folkmöten 

vissa fall }'öroc^ eljest, då jag sammanträffat med allmogemän, framhållit dessa 
bolag och betänkligheter, men jag må erkänna, att jag öfverallt mötte ett enigt 

förening att motstånd.
förvärfva De hafva visserligen medgifvit, att de insett, att det blefve en 
egendom inskränkning i deras själfbestämningsrätt, men de hafva icke desto 
(Forts)' mindre erkänt, att nöden krafvel', att en sådan inskränkning göres 
1 c ’ för bondeståndets fortbestånd. Under sådana förhållanden synes det 

mig jämväl ur rent politisk synpunkt vara klokt och rätt att ej längre 
sätta sig emot en sådan lagstiftning. Krafvet därpå kommer att upp
repas, till dess man slutligen nödgas gå med på detsamma.

Man har nu sett några invändningar af reservanterna, som jag' 
tillåter mig att här bemöta i sammanhang med hvad jag redan har 
sagt. Man säger nu först, att lagen kan kringgås. Ja, jag medger, 
att det finnes möjligheter härför, men jag frågar: skall man icke 
vara med om andra lagar än sådana, om hvilka man redan på för
hand vet, att de ej kunna kringgåsV Ja, om så är, då tror jag för 
visso, att det ej är många lagar, som de lagstiftande myndigheterna, 
skola kunna stifta, men däremot många lagar af dem hvilka nu äro 
gällande som böra slopas. För öfrigt vill jag också understryka den 
mening, som här har framhållits, till och med af motståndare till 
lagen, nämligen att representanterna för de bolag, som finnas i Norr
land, ej skola komma att, åtminstone i någon afsevärd grad, kringgå 
lagen. Ty, mina herrar, att kringgå en lag det är något, som jag 
vill benämna med att sätta sin heder vid skampålen, och jag är 
öfvertygad om att representanterna för våra norrländska bolag ej 
skola utsätta sig härför.

Det säges vidare, att lagen skulle förminska skogsvården. Skogs
vården skulle komma att lida däraf, att icke de kvarvarande skogs
hemmanen få öfvergå till de redan förut befintliga stora skogsdo- 
mäner, som ägas af bolag. Men, mina herrar, det är ju ej länge 
sedan vi antogo en skogsvårdslagstiftning. Skulle man ej kunna till- 
lämpa den mot bönder och andra personer, som äro böjda för »bagg- 
böleri»? Befinnes den vara otillräcklig, så kan man ju skärpa be
stämmelserna i denna lag. Jag tror ej, att det skälet är hållbart.

Vidare säger man, att priset på hemman skall komma att nedgå.. 
Ja, det tror jag också är riktigt, men kan detta vara ett skäl för 
afslag å frågan?

Jag tror ej, att det har någon åtminstone statsekonomisk bety
delse, att priset går ned. Det har vida störe statsekonomisk bety
delse, att hemmanen förblifva hos bönderna och icke gå öfver till de 
stora skogsegendomar, som bolagen redan äga. Och så har det många 
gånger sagts och skrifvits, att arbetstillfällen och arbetsförtjänster 
för jordbruks- och för industriarbetare skulle komma att. förminskas. 
Detta tal förefaller mig obegripligt, ty arbetstillgång och arbetsför
tjänster böra icke hafva något sammanhang med hvem som äger 
jordbruket. Tro då herran)e, att, så länge skogen äges af bönderna 
i Norrland, den står orörd? Nej, man har ju sagt, att de sköfla den 
till och med. Och för industriarbetaren är ju hufvudsaken, att af-
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verkning sker och att råvaran kommer fram till sågverken. 1900 Lagförslag 
års statistik visar, att 12,000 bondehemman hade öfvergått i bolagens afgående. 
ägo. Det var 1900. Om man finge en statistik, afseende förhållan-L 
dena vid 1905 års slut, är jag öfvertygad om att denna siffra skalle bolag och 
kunna höjas till minst 16 å 18 tusen bondehemman. förening att

Lagen kommer måhända icke att blifva fullt effektiv, men den kom- förvärfva 
mer, såsom här redan af flere talare framhållits, att blifva ett moraliskt 
stöd åt bondeklassen i Norrland. Det är detta, som bondeklassen eu- t°”?' 
hälligt anhåller och bönfaller att Riksdagen måtte gifva densamma. ' r s‘

Herr talman! Jag yrkar därför bifall till utskottets förslag.

Herr Kinberg: Norrlands framtid, dess sunda utveckling, beror 
i främsta rummet därpå, att den själfägande jordbruksbefolkningen i 
denna landsdel och industrien kunna lefva jämsides och äga fortbe
stånd, ty dessa näringar behöfva hvarandra. Då uppstår helt natur
ligt den frågan: är sågverksbolagens alltjämt fortgående fastighets- 
förvärf förenligt med den själfägande befolkningens bestånd? Då nu 
till och med reservanterna hafva erkänt, att så icke är fallet, utan 
att det behöfves skydd för denna befolkning, så behöfves det ju ej 
spillas många ord härpå. Så långt är alltså norrlandsfrågan klar.
Men då uppställer sig en ny fråga: kan målet vinnas genom det nu 
föreliggande lagförslaget? Kan hemmansförvärfvet så begränsas och 
inskränkas, att å ena sidan bönderna få behålla den jord, de behöfva, 
och å andra sidan skogsindustrien icke hämmas eller omöjliggöres?
Ja, mine herrar, för sä vidt jag ej alldeles oriktigt uppfattat norr- 
landsförhållandena, hvilka jag under en lång följd af år sett på nära 
håll under min föregående verksamhet, kan jag ej finna annat, än att 
denna lag är ägnad just att medföra den verkan, som jag här fram
hållit. Lagutskottet och flere af de föregående talarne hafva ju också 
med fullt giltiga skäl framhållit detta. Reservanterna hafva emellertid 
yrkat afslag. Deras skal äro ju förnämligast principiella, och då ut
skottet bemött deras skäl af denna art, skall jag nu endast tillägga 
några ord med afseende å hvad i öfrig! blifvit anfördt mot förelig
gande lagförslag.

Reservanterna anse, att lagen icke kommer att leda till det åsyf
tade målet, utan att frågans lösning skulle bättre främjas genom åt
skilliga af norrlandskommitténs öfriga i ämnet afgifna förslag, 
hvarvid de ock särskilt rekommendera ett annat, af Kung!. Maj:ts 
befallningshafvandes i Gäfleborgs län framlagdt förslag. Ja, därpå 
kan jag svara, att det lagförslag, som nu föreligger, är det enda 
af kommitténs förslag, som afser och verkligen är ägnadt att 
kunna hämma bolagens fastighetsförvärv och utan att hämma dessa, 
kan man ju ej af hjälpa den nu öfverhängande faran för bonde
ståndets undergräfvande och förfall. Jag tror, att redan därmed är 
den frågan besvarad, och jag öfvergår nu till det förslag, som af 
Kung!. Maj:ts befallningshafvande i Gäfleborgs län framlagts, däri 
föreslås att bolagen böra åläggas att vid kommande köp åter afyttra 
hvad de finna för sin rörelse obehöflig!. Men detta kan knappast 
tagas på allvar. Jag kali nämligen ej tänka mig något mer tröstlöst 
än en lagstiftning, som skulle ställa i utsikt att bevara bondeståndet
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Lagförslag på det sättet, att böndernas hemman först skulle öfvergå till bolagen 
afgående, och sedermera de smulor, som bolagen ej ville behålla, skulle 

visso fall för återställas till bondeståndet mot ett pris, som efter alla operationer 
bolag och och mellanhänder torde blifva dyrt nog. 

förening att Vidare saga reservanterna, att den s. k. stödskogen icke kan be- 
förvärfva varas i böndernas hand, ty möjlighet kvarstår för bolag att köpa af- 
eqendon, verkningsrätt och för enskilda spekulanter att snabbast möjligt koi- 
(Forts) hugga skogen. Ja, däremot vill jag säga, att halfva arealen af bön

dernas skogar i Norrland och Dalarne iigger i Norrbottens och 
Västerbottens län, och där äro skogarna genom utsyning^- och dimen- 
sionslagar skyddade för sköfling. Hvad den andra hälften af bön
dernas skogar beträffar, så vill jag erinra därom, att Riksdagen 
nyligen har beslutat en lag om skyddsskogar, och därigenom har en 
stor del af Jämtlands skogsareal blifvit skyddad, likasom också skogen 
i Särna och Idre socknar af Kopparbergs län skyddas af en utsynings- 
lag. Då återstå öfriga delar af förbudslagens tillämpningsområde. 
Där hafva vi 1903 års allmänna skogslag. Ett af denna lags för
nämsta syften, det var att stäfja s. k. rothuggning eller kalhuggning. 
Om det nu befinnes, att lagen ej är till fyllest, så måste densamma 
naturligtvis skärpas. Men, miue herrar, detta är en helt annan fråga, 
som icke har något omedelbart sammanhang med den nu föreliggande, 
utan måste särskildt behandlas. Hvad afverkningsrätten beträffar, så 
ha reservanterna sagt, att det står bolagen fritt att köpa sådan, om 
de också ej få köpa själfva skogsmarken. Ja, men enligt lag gäller 
sådan nyttjanderätt endast fem år. Att köpa skogsmark för obegränsad 
tid och således för alltid draga den frän jordbruksklassen och att köpa 
afverkningsrätt på fem år, det är dock helt olika saker. Med sti
gande insikt om skogens värde blir äfven bonden efter hand mera 
omtänksam och klokare och förnyar ej upplåtelsen. Jag tror, att fem- 
års-afverkningsrätternas tid också snart är förbi i vårt land. Och så 
först och sist: i hvarje fall komma bönderna genom denna lag att 
hafva kvar sitt skogsområde, sin odlingsmark, sin tillgång på kreaturs
bete och i flesta fäll ungskog. Således har denna lag enligt min me
ning ofantligt stor betydelse för bondeståndets framtid i Norrland.

Det har talats och skrifvits så mycket om att böndernas skogar 
sköflas, och på samma gång har man förhärligat bolagens skogs
skötsel. Det är ej så litet öfverdrift i båda fallen.

Jag medgifver, att utefter Norrlands kustland söder om Väster
botten har på senare tider bedrifvits mycken skogssköfiing. Detta 
är högst beklagligt, och 1903 års lag har ej kunnat hämma denna 
sköfling Jag medgifver också, att under senare tider flere bolag väl 
skött sina skogar, åtminstone de välbelägna. Men, mine herrar, huru 
det står till med bolagens skogar i det inre landet, där de stora vid
derna ligga, det är eu annan fråga. Där råder liksom tillförene ej 
någon skillnad mellan bondens och bolagets skog i allmänhet taget. 
Huruvida den senare är bättre behandlad än böndernas, det tviflar 
jag på. Jag har, såsom herrarne nog kunna föreställa sig, med egna 
ögon sett både det ena och det andra i den vägen. Nu säga re
servanterna: »de stora bolagens tillvaro är beräknad på skogens ut
nyttjande under en obegränsad framtid». Jag får dä erinra herrarne
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om hvad 1896 års skogskommitté framhöll såsom sin åsikt. Denna Lenförslag 
kommitté yttrade, att erfarenheten gifvit vid handen — och jag kan angående 
för egen del tillägga, att detta hav i senare tider bekräftats — att visso fall för 
äfven inom bolagskretsar det ekonomiska privatintresset i många fall bolag och 
leder därhän, att man i stället för att bedrifva eu rörelse, grundad förening att 
på uthålligt skogsbruk, föredrager att hastigt realisera sitt skogs- förvärfva 
kapital, hvarigenom skogens tillväxt nedsättes för lång tid framåt. egendom

Jag anser därför för min de], att man icke kan fästa något af- 'Forts) 
seende vid hvad reservanterna säga, att hemmansskogarne skulle ur 
skogsvårdssynpunkt komma i försämrad ställning genom att de ej få 
af bolag inköpas,och att man därigenom skulle tillskynda staten skada.
Detta är ett uttalande, mot hvars allmänna giltighet jag vill protestera.

Likaså måste jag taga afstånd från reservanternas åsikt, då de 
tala om den stora vikt och betydelse, som denna lag skulle hafva 
för sågverksindustrien. De säga, att genom den föreslagna lagen, 
om den blefve effektiv, skulle Norrlands viktigaste näringsgren, trä
varuindustrien, komma att, om ej helt och hållet omöjliggöras, så dock 
i hög grad hämmas. Ja, mina herrar, ligger det någon sanning däri, 
att vår trävaruindustri i Norrland verkligen skulle omöjliggöras eller 
i hög grad hämmas därigenom, att den icke Ange fritt och obe
hindradt utbreda sig öfver all bondejord och förkväfva en annan nä
ringsgren och dess utöfvares existens, då är detta icke någon sund 
industri; då är det endast en osund och tillfällig spekulation på de 
stora timmertillgångar, som i Norrland finnas i arf från föregående 
århundraden. Jag tror icke, att vår trävaruindustri är så illa situerad.
Tvärtom anser jag, att den dess bättre är fastare grundad, och jag 
är fullt öfvertygad därom, att ifall lagen kommer till stånd, industrien 
kommer att gä oskadd från saken.

Utskottet anför härutinnan följande: »Beträffande åter industri
ens behof af skogsmark, så har, såsom ofvan visats, industrien redan 
kommit i besittning af högst betydande områden och naturligen aldrig 
kunnat påräkna för sin fortsatta utveckling obegränsade skogs- 
kapital. Tillfälle att genom afverkningsrätter eller omedelbart in
köp af redan afverkadt virke erhålla råvara står naturligtvis fort
farande öppet. Men dessutom bereder det nu ifrågavarande försla
get genom undantaget i 3 § industrien tillfälle att utöfver sitt nu
varande stora skogsinnehaf ytterligare förvärfva högst betydande 
skogsmarker.»

Jag ber endast att härtill få tillägga några ord. Man kan med 
tillhjälp af den utredning, som norrlandskommittén lämnat i fråga 
om arealen och de norrländska hemmanens skogsanslag, göra ett 
öfverslag och se, huru lagen i detta fall skulle verka. Man finner 
då, att inom det område af Norrland och Dalarna, där lagen är ifråga
satt att gälla, funnos kvar år 1900 ungefär 8'/2 miljon hektar af 
bondemark. Af denna areal erfordras nu, för att med stödskog 
säkerställa bondehemmanen för framtiden, omkring 5 miljoner hektar.
Det återstår således något öfver 3 miljoner hektar, som bönderna
enligt lagen kunna till bolag sälja vid vissa tillfällen, då de däraf
äro i behof, såsom vid arfskifte eller under ekonomiska trångmål;
och därigenom att de fritt kunna sälja denna jord till bolagen, står
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Lagförslag 
angående 
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(Forls.)

den ju till bolagens disposition. När nu dessa förut hafva förvärfvat 
sig 5 å 6 miljoner hektar och dessutom äga möjlighet att efter hand, 
.när de vilja förstärka sina skogsbesittningar, ytterligare köpa ända 
till 3 miljoner hektar, så torde ej kunna bestridas att, på samma gång 
det är sörjdt för att jordbruksnäringen får behålla sin jord, trävaru
industrien på intet sätt omöjliggöres eller hämmas.

Herr Lindman har framhållit några omständigheter, som jag nu 
skall be att något få bemöta. Han nämnde, att skogsanslagen vore 
för högt beräknade af kommittén, och att detta icke skulle stå i 
öfverensstämmelse med afvittringsbestämmelserna. Han tog nämligen 
minimum och maximum och drog däraf fram det aritmetiska medel
talet. Men detta har, såsom afscdt för de mest gynnsamma fall, aldrig 
i praktiken kunnat följas, utan det har varit på den öfre tredjedelen 
af denna latitud, gom man har opererat, där man icke alldeles gått 
utöfver gränsen, något som, efter hvad berrarne veta, tyvärr ännu 
oftare praktiserats, hvarheist kronomarkens tillgång det medgifvit.

Huru kan nu detta skogsanslag, som i lagförslaget bestämts, nämli
gen 1,000 hektar duglig skogsmark per mantal, komma att verka i prak
tiken? Ett ordinärt bondehemman är i allmänhet omkring 1/t man
tal, och således blir det 125 hektar på ett sådant hemman. Det är 
väl icke att gå för långt, det är ganska måttligt. När man tänker 
på Norrlands stora ytvidd, dess växande befolknings behof af ut
rymme för kommande utflyttningar och hemmansklyfningar och dess
utom tager i betraktande skogens långsamma växt och glesa bestånds- 
bildning, så måste man anse, att 125 hektar är ett måttligt anslag, 
och jag föreställer mig, att ett mindre anslag ingalunda skulle kunna 
motsvara det syfte, som därmed afses.

Nu sade herr Lindman, att lagen skulle komma att genom detta 
höga skogsanslag verka såsom ett totalförbud i stora delar af vårt land 
i synnerhet inom jordbruksregionen. Ja, men det är därför att man 
i allmänhet icke har någon skog till afsalu i dessa landsdelar, utan 
endast ett med hänsyn till framtiden för hemmanens behof af husbe- 
hofsvirke, kreatursbete och odlingsmark erforderligt skogsområde, 
som just därför måste bevaras åt jordbruksnäringen och skyddas mot 
bolagens påträngande spekulationer. Jag vill såsom bevis härpå 
nämna, att det icke är endast i skogsbygden, som bolagen köpt sko
gar, utan äfven till stor del i den s. k. kustlandsbygden. Hälften 
af Jämtlands och Västernorrlands läns skogsbygder har gått ur 
böndernas och öfver i bolagens ägo, och i Västernorrlands kustland 
samt i Jämtlands bästa jordbruksbygder bar eu tredjedel gått samma 
väg. Jag har velat anföra dessa siffror för att styrka, att förbudet 
är behöflig! äfven i kustlandet, ehuru det där verkar såsom total
förbud.

Herr Lindman framställde vidare den frågan, huru det skall för
faras, när bonden skall sälja sin öfverloppsskog. Här finnas, sade 
han, inga föreskrifter för detta. Då glömde emellertid herr Lind
man, att detta tillhör det ekonomiska lagstiftningsområdet och att 
det i lagen står, att Kungl. Magt skall lämna dessa närmare före
skrifter.

Herr Lindman fäste äfven stor vikt vid bergshandteringen. Ja,
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mina herrar, det gör jag också, när fråga är om Kopparbergs och Lagförslag 
Gäfieborgs län, men af C4äfleborgs län är det blott fem socknar i |
öfre hörnet, som här äro i fråga, och där finnes ingen bergverks - vilSa fall för 
rörelse. Någon bergverksrörelse att tala om finnes icke heller i Jämt- bolag och 
lands, Västernorrlands eller i Västerbottens län, och i Norrbottens förening att 
län hafva vi allenast grufvorna i Kiruna och Gellivare. Man kan då 
icke säga, att bergshandteringen skall på något sätt beröras a? egln(iom. 
denna lag. (Forts.)

Såsom ett bevis på att jordbruket icke gått tillbaka har åt samme 
talare anförts, att antalet jordägare år 1895 var 83,000 och år 1900 
99,000. Detta låter bra, men, mina herrar, det är eu särskild om
ständighet med 1900 års statistik. Den är stödd på uppgifter från 
häradsskrifvarne och således på taxeringslängderna, men alltefter 
väglagens tillkomst hafva i dessa längder införts icke allenast hem- 
mansdelar utau äfven jordlägenheter eller sådan jordbruksfastighet, 
som ej är satt i mantal, såsom själfägande torp, bostadslägenheter 
o. d., ty man ville, att dessa skulle deltaga i vägunderhållet. Det 
är därigenom, som jordägarnes antal år 1900 ökats. Såsom ett ytter
ligare bevis, att denna ökning icke afser den själfägande bondeklas
sen, kan jag anföra, att 1900 års jordbruksstatistik, hvilken väl vid 
denna tidpunkt får anses vara tillförlitlig, upptager utom 24,549 lägen
heter endast 83,773 brukningsdelar af hemman, utan afseende på om 
dessa hemmansdelar tillhöra bolag eller själfägande bönder.

Det är ju allmänt kandi, att det är de alltför stora skogsansla- 
gen, som vållat böndernas ofärd, och lika ofärd väntar bönderna, i 
fall de blifva utan skog. Här gäller det att gå en medelväg. Det 
är ju ofta den väg, som beträdes af lagstiftningen. Det gäller här 
att åt bönderna bevara ett sådant jordområde, att de i framtiden 
kunna bestå.

Nu kan man säga, att någon varaktighet bär icke är garanterad, 
ty skogarna kunna ju försvinna; det finnes ingen skogslag, som är 
nog skyddande. Men då upprepar jag hvad jag nyss sade, att detta 
är en 'särskild fråga. I sådant fall får man förändra de allmänna 
skogslagarna, tv om ett stadgande skall gälla för bondehemmanen, 
så skall det gälla äfven för alla andra enskilda skogar. Jag anser 
därför, att bönderna böra bibehållas vid rätt att sälja sin öfverlopps- 
skog, då ju denna kan för jordbruket undvaras. Däremot bör det 
bifoga hemmanet, d. v. s. allt, som icke kan kallas öfverloppsskog — 
således inrösningsjord, stödskog, odlingsmark o. s. v. — undandra
gas bolagens spekulation.

Herr grefve och talman, jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Herr Fahlbeck: När man vill taga ut en tråd ur den härfva, 
som kallas norrlandsfrågan, kan man svårligen underlåta att litet se 
på härfvan i dess helhet, om också icke fullständigt söka utreda den
samma. Jag skall därför tillåta mig att betrakta det föreliggande 
lagförslaget mot bakgrunden af hela denna fråga.

Norrland var under en lång tid för det öfriga Sverige nästan en 
terra incognita. Man visste föga om det, till dess från midten af 
förra århundradet det blef de stora rikedomarnes och de stora för-
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Lagförslag värfskällornas land; slutligen liar det därtill blifvit vårt stora be- 
förbudi kymmers kuu'- Norrlandsfrågan hvilar öfver oss såsom en tryckande 

vissa fall för börda, från hvilken vi med svårighet söka befria oss, men likväl 
bolag och måste det på ett eller annat sätt. Orsaken härtill är, att i denna 

förening att norrlandsfråga inneslutes ett af de märkvärdigaste sociala fenomen, 
fastVa som historien känner, nämligen en s. k. latifundiebildning. 

egendom. Mången gång förut i historien hafva dylika företeelser framträda 
(Forts.) meH alltid hafva de förr eller senare åtföljts af stora och svåra miss

förhållanden och till sist vanligen också af ganska våldsamma åt
gärder för att lösa den knut, som utvecklingen åstadkommit. Att 
äfven för Sveriges del denna latifundiebildning är eu lika ledsam 
som svår sak, det är obestridligt. En latifundiebildning innebär 
nämligen eu omgestaltning af jordfördelningen, som går ut öfver de 
små jordägarne, bondeståndet; och öfverallt har detta befunnits vara 
eu af de största olyckor, som träffat ett land och ett folk. Jag vi 
icke säga, att det ännu hunnit så långt och att det är så illa ställt 
i vårt Norrland, men det är onekligen en svår och farlig fråga, som 
redan nu föreligger. Vi måste på ett eller annat sätt lösa den. De 
motsatta intressena äro redan så skärpta — å ena sidan böndernas, å an
dra sidan bolagens — att här måste från högre myndigheters sida något 
göras för att stifta fred och ordna dessa förhållanden till det bästa 
för de båda närmast intresserade parterna, men framför allt till det 
bästa för hela vårt land.

Jag skall emellertid först med några siffror påvisa själfva fak
tum, förefintligheten af en latifundiebildning, ty det är naturligen det 
första man måste ha klart för sig, att verkligen en sådan omgestalt
ning af jordfördelningen ägt och äger rum.

Den enda statistik i detta afseende, som är att lita på, är den, 
som norrlandskommittén sammanställt rörande bolags, bruksägares 
och andre sågverksägares jordförvärf i Dalarna och Norrland. Däraf 
framgår, att medan nämnda bolag etc. år 1885 innehade 14,s procent 
af samtliga mantal i Norrland och Dalarna, så ägde de år 1900
21.9 procent. Eller efter det jorden åsätta taxeringsvärdet år 18S5
15.9 procent och år 1900 22,5 procent. Vi veta äfven, hvad arealen 
beträffar, att af hela den i enskild ägo befintliga jorden innehades 
sist nämnda år öfver 34 procent af bolag samt bruks- och sågverks- 
ägare. Dessa siffror ådagalägga, dels att en mycket stor del af jor
den redan nu befinner sig i sådan ägo, dels att utvecklingen snabbt 
går i riktning af att än mera koncentrera den på samma händer.

Hvad som af reservanterna inom norrlandskommittén anförts för 
att bevisa, att bondeståndet i antal icke nedgått i Norrland, samt att 
jordbruket under senare tid intet förlorat, det har — det må jag 
såsom statistiker säga — rakt intet värde. Anledningen därtill är, 
att jordbruksstatistiken, såsom jag förut någon gårig haft tillfälle att 
här nämna, är den bedröfligaste delen af all vår statistik. Den för
tjänar knappt namnet statistik. Den grundar sig icke på verklig 
mätning utan på uppskattning, oftast efter fritt skön. Visserligen 
hafva under de senaste tiderna i några län förbättringar härutinnan 
skett, men för Norrland är det alltjämt mycket dåligt ställdt; och 
huru det var på den tid, då denna statistik tog sin början, 1865—70,
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det vill jag icke tala om. En jämförelse mellan de siffror, som då Lagförslag 
gåfvos, ock de nuvarande är absolut missvisande.

Det enda, man kan hålla sig till härvidlag, är, att folktalet ökats vi{ga faliför 
i Norrland. Den siffran är fullkomligt riktig, men denna ökning bolag och 
beror till öfvervägande del på en tillväxt af antalet industriarbetare förening att 
och lägenhetsinnehafvare. Hvad som af en föregående talare anför- förvärfva 
des, att antalet »öfriga jordbrukare» skulle hafva under senare tider egendom 
starkt tilltagit, det hänför sig sålunda till lägenhetsinnekafvarne och jports) 
icke till den egentliga bondeklassen. Någon tillförlitlig statistik ro- v 
rande denna senare kunna vi knappast anse oss äga, ty inom befolk- 
ningsstatistiken, som i öfrigt är mycket god, är allt, som rör yrken 
och yrkesräkning, ganska otillförlitligt. De siffror, som jag nyss an
förde rörande bolags med fleres innehaf af mantal m. m., äro där
emot helt visst mycket tillförlitliga och som sagdt det enda, som vi 
hafva att hålla oss till. Men dessa siffror bevisa ovedersägligt, både 
att en latitundiebildning med häraf följande inkräktning på bonde
ståndet redan i mycket stor omfattning kommit till stånd och att 
denna bildning är i tillväxt.

Den motsats, som föreligger, intressemotsatsen mellan Dalarnas 
och Norrlands bondestånd å ena sidan och den därstädes befintliga 
sågverksindustrien å andra, får emellertid icke betraktas allenast ur 
de båda kontrahenternas synpunkt, utan den måste ses ännu mer ur 
nationell synpunkt, ty hela landet är i denna sak starkt intresseradt.
Det är ock ur denna större synpunkt jag skall tillåta mig att yttra 
några ord därom.

Hvad vi i Norrland behöfva är visserligen främst människor; 
hela vårt land behöfver mera människor. Sverige har otvifvelaktigt 
eu lägre folkstock, än det borde hafva, och det är därför af stor vikt, 
om folkstocken kan ökas. Men samtidigt måste man likväl skilja 
på folk och folk, icke minst hvad Norrland beträffar. Det är icke 
detsamma, om folkstocken växer därigenom, att antalet sågverks
arbetare och små lägenhetsinnehafvare ökas, eller om det sker på 
det viset, att bondeståndet, den besutna allmogen, tillväxer; och på 
samma sätt förhåller det sig, om en minskning sker. Hvad vi vinna 
i folktal af det förra slaget, det är godt och väl, men uppväger icke 
eu förlust af den besutna allmogen, hvilken måste betraktas såsom 
den fasta, säkra kärnan i landsbygdens befolkning. Det vore eu 
stor olycka, om en minskning i dess tal inträffade. Därför är bonde
ståndets bevarande i oförminskadt antal i Dalarna och Norrland en 
hela landets sak.

Hvad däremot beträffar jordbruket i Norrland, såsom näring be- 
traktadt, så sätter jag visserligen icke så stort värde därpå eller till
mäter det den vikt, som man ofta får höra framhållas. Jordbrukets 
betydelse i Norrland är att vara grundvalen för den besutna allmo
gens bestånd, men det bidrager icke i ringaste mån till landets rike
dom i öfrigt.

Detta är hvad man kan säga om den ena parten i målet; den 
andra är bolagen och sågverksindustrien.

Det är ganska vanligt, att man får höra starka och hårda ord 
om bolagen och deras förvärf af egendom däruppe i Norrland. Man
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Lagförslag skildrar, huru detta gått till, och man anför drastiska exempel 
angående, värdestegringen under olika tider. Men, mina herrar, man är i

..ÅUlr.ai donna punkt icke fullt rättvis. Då öfver hufvud taget koniunktu-
bolag och rerna gafvo varde åt skogen, maste naturligtvis en sågverksindustri

förening att uppstå, och i samma stund detta skedde, måste denna industri enligt 
förvärfva allmänna ekonomiska lagar söka förskaffa sig konstant tillgång på 
egendom r^varan- Häraf följde, i synnerhet sedan afverkningsrättigheterna till 
(Forts) t’c^en inskränktes, de stora egendomsköpeu. Detta är således icke 

något att klandra bolagen för. Det är eu helt naturlig sak, som
måste komma, och utan hvilken sågverksindustrien öfver hufvud 
aldrig hade nått den utveckling, som den nu erhållit. Icke heller 
skall man, såsom ofta är fallet, betrakta bolagen, bärarne af denna in
dustri, såsom något slags skadliga institutioner, ty sågverksindustrien 
har måst konsolidera sig i bolag. Utan sådana bildningar kunna 
öfver hufvud taget i ett kapitalfättigt land som Sverige icke några 
stora företag komma till stånd. Det är alltså oriktigt, om man upp
väcker en opinionsstorm mot bolagen eller kallar dem privilegierade 
rättssubjekt, såsom det heter i Kung!. Maj:ts proposition, och för
menar, att det icke är så farligt att ingripa i deras rättigheter eller 
att därmed de statsborgerliga rättigheterna öfver hufvud icke skulle 
på något sätt kränkas. Så vill jag icke se saken. Bolagens rätt är 
lika god som hvarje annat rättssubjekts. Och dessutom, tänka vi på 
hvad sågverksindustrien betydt och betyder för vårt land, så skola 
vi äfven från denna sida lära oss att rätt skatta och värdera denna part i 
den föreliggande frågan. Jag är öfvertygad om att man får räkna 
den inkomst, som sågverksrörelsen sedan inbiten af förra århundra
det beredt landet, i miljarder, och i närvarande stund uppgår skepp- 
ningen från de norrländska hamnarna af trävaror till bortåt 150 
miljoner kronor årligen eller ungefär 38 procent af vår export. Jag 
må undra, huru vi i närvarande stund skulle bära oss åt, om denna 
rörelse plötsligen afstannade. Det skulle icke finnas en tjänsteflicka 
eller en dräng i hela vårt land, som icke finge känning däraf, långt 
mer då andra.

Sågverksindustrien och dess bestånd är alltså ett för landet lika 
viktigt och stort intresse som det förut behandlade, eller bondeståndets 
bevarande. Detta är just den stora svårigheten: vi hafva här två 
fullt lika berättigade intressen, som råkat i konflikt. Huru skall 
man skipa rätt mellan dem? Huru skall man kunna ordna det så, 
att å ena sidan Norrlands bondestånd kan skyddas, och å andra sidan 
trävaruexporten, som för landets betalningsbalans är så nödig, må 
kunna upprätthållas? Detta är det socialpolitiska och ekonomiska 
problem, som föreligger. Det gäller å ena sidan att bevara bönderna 
i Norrland, å andra sidan att bevara slcogen, ty detta är den rätta 
innebörden af sågverksindustriens uppehållande. Jag har förut talat 
om bolagen såsom den andra parten i denna sak, eftersom det är de, 
som haft och ha industrien om hand, men egentligen är det icke de 
utan skogen och dess bevarande för uthållig drift, som är det andra 
stora riksintresset. Denna senare fråga har jag emellertid nu icke 
att sysselsätta mig med, då det uteslutande är den förra, som är före
mål för våra förhandlingar i dag. Jag skall därför icke inlåta mig

Lördagen den 28 April, f. m.



43 N:o 40.

på spörsmålet om skogens bevarande, ehuru jag är öfvertyga!! om Lagförslag 
att det fordras vida strängare och allvarligare åtgärder än de hittills ™^j“? 
vidtagna — mot bolagen lika väl som mot bönderna — för att ut - vissa fall för 
kådig skogsväxt skall kunna tillförsäkras Norrland. Jag skall endast bolag och 
sysselsätta mig med frågan om de norrländska böndernas bevarande, förening att 
Det är också den uppgift, som norrlandskommittén satt sig före, förvJj£[va 
helt naturligt, då dess uppdrag icke omfattat något annat. Att korn- &gmåom. 
mittén därvid kommit att något för litet beakta den andra sidan af (portg ) 
saken, synes mig otvetydigt. Kommittén har väl mycket sett på 
Norrland som ett jordbruksland. Jag tror icke så mycket därpå, och 
anser, att man icke därutinnan har att söka frågans kärnpunkt. Jord
bruket bär, såsom jag nämnde nyss, betydelse däruppe mest blott 
såsom ett nyttigt och mer eller mindre nödvändigt grundlag för bön
dernas existens. Denna beror, såsom kommittén äfven framhållit, 
ännu mera på att bönderna, särskild! i skogstrakterna, kunna behålla 
tillräckligt med skog. På hvad sätt har norrlandskommittén sökt att 
lösa sist nämnda uppgift? Kommittén har framlagt många förslag, 
men bortser jag från dessa hvart för sig för att fästa mig endast vid 
grundtanken däri, så synes mig den vara följande: att man skall 
bibehålla eller skapa bondgårdar, Indika hvar för sig äga icke blott 
tillräckliga inägor och bete, utan äfven skog till afsalu, den s. k. 
stödskogen. Detta är, såvidt jag kan se, norrlandskommitténs lösning 
af frågan. Kunde man ställa så till, att samtliga bönder däruppe 
finge sina gårdar, hvar och en för sig, försedda med skog till afsalu 
i behöflig! omfång eller s. k. stödskog, så vore allt hjälpt, enligt 
kommitténs åsikt. För min del är jag icke af denna mening. För 
det första vill jag anmärka, att det finnes trakter i Norrland —• och 
det har kommittén äfven erkänt — där jordbruket kan skötas och 
bestå utan att hafva tillgång till någon skog utöfver husbehof. Men 
det finnes förvisso också stora trakter, alla de stora skogsbygderna, 
där det icke är möjligt att bevara bondeståndet, om det icke har det 
ekonomiska stödet af saluskog. Men det sätt, hvarpå norrlandskom
mittén tänker sig denna skog tilldelad gårdarna, gör det påräknade 
stödet fullständigt illusoriskt. Och denna uppfattning grundar jag 
därpå, att om eu stödskog skall kunna blifva hvad den bör vara, icke 
blott för den förste innekafvaren, utan äfven för alla följande, måste 
den ställas under uthålligt skogsbruk och får icke t. ex. vid första 
arfskifte nedhuggas för att täcka kostnaden för utlösning af med- 
arfvingar. Men "hvad garanterar oss för att under den långa tid, som 
förflyter innan skogen blir utväxt, en sådan nedhuggning icke sker?
Ett uthålligt skogsbruk krafvel1 i allmänhet 150 år eller ännu mera 
däruppe. Det är således många generationer, under hvilka skogen 
måste bevaras. Kan man nu tänka sig, att en liten bondgård, som 
går från generation till generation, skall kunna bibehålla sin skog 
under denna långa tid? Nej, där som annorstädes åtföljas arfskiftena 
af egendomarnas skuldsättning, och då skog finnes som ett tillgäng
ligt kapital, naturligtvis af dess realisation. Det är omöjligt att på 
detta sätt vinna hvad man vill vinna — eu uthållig skogsvård på 
bondgårdarne och därmed böndernas tryggande. Det målet kan vin
nas endast genom att återinföra gemensam hetsskogar, och därmed
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Lagförslag 
angående 
förbud i 

vissa fall för 
bolag och 

förening att 
förvärfva 

fast
egendom. 
(Forts.)

kommer jag till hvad jag anser vara den hufvudsakliga utvägen att 
hjälpa de bönder uppe i Dalarna och Norrland, hvilka nödvändigt 
för sitt bestånd behöfva afsaluskog. Denna utväg består uti att 
skiftesverket, där det icke är fullbordadt, hejdas. Skiftesverket 
anser jag vara Norrlands största olycka, ännu större än 
de stora anslag, som kronan tilldelat hemmanen vid afvitt- 
ringen. Om något kan ådagalägga, att det är nödvändigt för olika 
delar af landet att hafva olika lagar, så är det väl Skiftesstadgarna 
af 1827 och 1866. I sistnämnda stadgas 66 och 67 §§ upp
räknas de värdeföremål, som kunna eller höra förblifva oskiftade, och 
det är ler- och sandtäkter, vägar m. m. Men skog namnes icke, d. 
v. s. skogen måste skiftas likaväl som inägorna. Detta kan gå för 
sig i de södra delarna af landet utan allt för stor skada, men är den 
största olycka, hvad Norrland beträffar. Ty endast som oskiftad d. 
v. s. som gemensamhetsskog kan den förblifva det stöd för bonde
ståndet, som den bör vara. I Norrland borde intet skifte äga rum 
beträffande skogen. Och ännu är det en möjlighet att i rätt stor 
omfattning råda bot för denna olycka. Saken är nämligen den, att 
vid slutet af år 1904 af Norrlands 7,529 mantal alltjämt 1,595 hade 
oskiftade utägor, medan i Dalarna af dess 1,891 mantal 1,365 voro 
oskiftade i fråga om samma ägor — allt beträffande landsbygden. 
Här finnes således möjlighet för lagstiftningen att gripa in och för
bjuda en utskiftning i afseende å utägorna på dessa hemman. Och 
vidare kan vid den hemmansklyfning, som fortsättningsvis äger rum, 
tillämpas precis detsamma, ty de norrländska mautalen äro så störa, 
att äfven å de delar däraf, som genom hemmansklyfning uppstått, 
finnas stora skogsarealer, hvilka mycket väl kunna läggas till gemen- 
samhetsskogar för hemman och hemmansdelar vid en fortsatt delning 
af desamma. Detta har äfven skogskommittén af 1896 insett. Och 
med anledning af hvad denna kommitté därom yttrade, nedsattes en 
särskild kommitté år 1904, som hade att uttala sig rörande skiftes- 
verket, i Norrland och huruvida icke oskiftade utmarker kunde bi
behållas oskiftade, samt sådana ändringar vidtagas i skiftesstadgan, 
att skogen icke ginge med i skifte. Sistnämnda kommitté afgaf sitt 
förslag redan samma år eller 1904, men föreslog endast, att, därest 
delägarna frivilligt ginge in på eu anordning af ifrågavarande art, 
en sådan skulle vidtagas. Men, mina herrar, det behöfves ett positivt 
förbud, att skogen icke får skiftas, utan skall vara gemensamhetsskog, 
och vidare en lag, att den skall ställas under offentlig kontroll. Ett 
sådant förbud och en sådan lag — det är bondeståndets bästa värn 
i Norrland. Då finge man geni ensamhetsskogar, hvilka blefve det 
rätta slaget af stödskogar, skogar, som aldrig komma att förminskas 
eller försvinna. De stödskogar däremot, som norrlandskommittén 
tänkt sig, skulle existera i en generation men sedan försvinna. Detta 
vore den radikalaste och verksammaste åtgärden för att bevara de 
norrländska bönderna i de trakter, där de nödvändigt behöfva salu
skog. . Det vore också att realisera den tanke, som på många sätt 
kommit fram i Riksdagen, att skapa gemensamhetsskogar af olika 
slag för socknar och län o. s. v. Härmed finge man gemensamhets
skogar äfven för de särskilda gårdarna.
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Emellertid föreligger ett sådant förslag icke nu. Jag har blott Lagförslag 
anfört det för att därmed angifva, huru jag tänker mig, att den svår- 
lösta frågan skall definitivt ordnas. Det förslag, som nu föreligger, bifall för 
är af helt annan art. Det är endast hvad jag skulle vilja säga en bolag och 
åtgärd af negativt innehåll. Det är fråga om förbud för bolag och förening att 
andra innehafvare af latifundier i Norrland och Dalarna att fä fort- ■'orl^va 
sätta med samlandet af jord till nya och ökade jättedomäner. Man egendom.
kan emot detta förslag göra flera anmärkningar, och många sådana (yorts.)
äro gjorda. Men det har den stora betydelsen, att det för ögon
blicket hejdar en starkt pågående utveckling och ger ett moratorium, 
under hvilket man kan hinna att angripa frågan från andra sidor.
Jag har nyss antydt den viktigaste. Norrlandskommittén har an- 
gifvit andra och med anledning häraf uppgjort flera förslag, utaf 
hvilka många äro mycket lofvärda, särskild! vill jag nämna arrende
lagen. Men det dröjer, innan något af det ena eller andra slaget kan
sättas i verket. Det är enligt min mening af största vikt att, innan
utvecklingen är fullständigt afslutad, hejda den för att få tid att vid
taga dessa andra mera djupgående, positiva åtgärder, och för den 
sakens skull kommer jag att ge min röst för det här föreliggande 
förslaget. Därtill kommer visserligen också, att lagen begäres af 
hela Norrland och Dalarna, och, mina herrar, vi få icke underskatta 
denna opinion. Det är visst sant, att man icke bör för mycket låta 
bestämma sig af folkopinionen, hvilken kan ena dagen säga ett och 
andra dagen ett annat. Men å andra sidan föreligger här eu sedan 
länge framvuxen och utomordentligt allmän folkstämning, och jag 
anser, att lagstiftningen icke får och icke kan underlåta att taga 
hänsyn till densamma, i synnerhet då den gäller denna befolkning själf.

De invändningar, som göras från formellt juridiska synpunkter, 
kan jag för min del icke fästa mig mycket vid. Jag har redan på
pekat, hurusom vi skulle sluppit denna olyckliga fråga, om skiftes
stadgan varit olika för olika delar af landet. Detta är för mig ett 
bevis för att man ej bör skära hela landet med dess olika förhållan
den öfver en kam, och att således eu rättsats, som fastställes för en 
del af riket, icke därför behöfver gälla för en annan del häraf, ty 
rättens allmänna syfte är dock det gemensamma bästa, och det främ
jas i ett fall som detta utaf olika lagar för olika landsändar.

Det korta slutet på det långa talet blir alltså, att jag för min 
del kommer att rösta för förslaget. Skulle emellertid stämningen i 
kammaren vara sådan, att flertalet vill begränsa lagen till viss tid, 
t. ex. 5 år, skulle jag kunna vara med därpå. Jag är nämligen 
ingalunda blind för att ett förbud af detta slag har olägenheter med 
sig och att det kan kringgås. Men för själfva lagen anser jag, att 
man ovillkorligen bör rösta. Jag yrkar därför bifall till utskottets 
förslag.

Herr talmannen tillkännagaf, att anslag före kl. 2 e. m. utfärdats 
till nu pågående sammanträdes fortsättande kl. 7 på aftonen.

Grefve Wachtmeister, Fredrik: Jag börjar med att uttrycka 
min förvåning öfver att herr Enhörning uttalade ett klander i fråga
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Lagförslag om den förvaltning, som äger rum af kronoskogarna i Norrland. 
all9^en<le; Den frågan föreligger icke kär, utan kade herr Enhörning velat tala 

viss!fall )örom den saken, hade tillfälle därtill varit, då herrar Bergströms och 
bolag och Stephens motion förelåg i kammaren. 

förening alt När jag går att yttra mig angående den stora fråga, som här före- 
Jörvarfva ligger, vill jag först konstatera, att angående densamma en verkligt olika 
egendom stämning råder nu inom Riksdagen och särskild! inom denna kammare
(Forts’ än då frågan först förelåg, nämligen år 1901. Askådningssättet har

mycket förändrats under denna tid, och detta är ej heller underligt, 
då det ju är ett rent förkrossande bevismaterial, som norrlands- 
kommittén förebragt i sitt digra betänkande, ett material, som visar, 
att något måste göras och att staten måste ingripa, i fäll man vill 
vinna det mål, hvarför kommittén tillsattes. Här har af någon talare 
i dag yttrats förringande ord om detta bevismaterial och om de åt
gärder, som norrlandskommittén föreslagit. Särskildt vill jag därvid 
uppehålla mig vid några yttranden, som fälldes af herr Lindman, 
som deltagit i frågans behandling såväl i norrlandskommittén som i 
lagutskottet och vid båda dessa tillfällen tillhört reservanterna.

Herr Lindman började med att tala om jordbrukets prekära 
ställning i Norrland. Han talade om att det icke är sällan som 
nödår förekomma därstädes. Yi minnas ju också mycket väl, att 
det är icke länge sedan ett sådant nödår af mycket fasaväckanöe 
beskaffenhet inträffade. Men just dessa nödår, som vi så väl känna 
till och Indika, enligt hvad man kan vänta, återkomma med icke ålit 
för långa mellanrum, bevisa ju, att kommittén haft rätt därutinnan, 
att jordbruket i Norrland behöfver stödskog. Herr Lindman sade 
vidare, att man icke skall forcera fram jordbruket genom konstlade 
medel. Nej, det tycker icke jag heller. Men här föreligger icke 
förslag om att på något sätt forcera fram jordbruket. Man vill endast 
söka att bevara det jordbruk, som finnes, och laga att det icke ålit 
för mycket försvinner och försämras. Han talade sedan om att den 
bestämmelse, som fattades i sammanhang med antagande af 1903 
års skogslagar därom, att afverkningsrätten till skog icke skulle få 
upplåtas på mer än fem år, haft ett ganska stort inflytande i den 
riktningen, att hemmanen kommit mer i bolagens händer därför att 
bolagen hellre köpt hemman än afverkningsrätt på kort tid. Ja, jag- 
mins mycket bra, att man år 1903 talade om att den effekten skulle 
följa af nämnda bestämmelse, som nödvändiggjordes ur skogsvårds- 
synpunkt, och detta har också besannat sig. Men just denna om
ständighet visar ju, att den förbudslag, som här föreligger, har blifvit 
ändå nödvändigare än den kanske annars hade varit. Vidare fram
höll herr Lindman, att industrien visserligen icke får döda den 
jordbrukande befolkningen, men att denna lag icke hjälper däremot. 
Därpå ber jag att få svara, att om man läser norrlandskommitténs 
betänkande, finner man, att den stora majoriteten inom kommittén 
dock varit enig om att anse denna förbudslag som en hörnsten i 
sådant afseende. Sedan sade han, att om bönderna förut sålt sina 
hemman, så komma de säkerligen att göra så fortfarande. Jag tror 
det icke. Bönderna komma nog att sälja hemman til! skogsköpare, 
men icke i så stor utsträckning, som de gjort förut. I fall Riksdagen
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nämligen bifaller denna lag, så är det min tro och förhoppning, att Lagförslag 
det kommer att verka lugnande på hela lifvet däruppe i Norrland, 
att bönderna komma att känna, att de hafva stöd af staten och att v('sa fanfar 
de på detta sätt komma från den känslan, som de för närvarande bolag och 
dessvärre hafva, att det icke är värdt att strida emot, då deras förening att 
hemman förr eller senare ändå måste komma i bolags händer. Det ^ön^m 
kommer, tror jag, att blifva en annan stämning däruppe; bönderna egendom. 
få litet mera lifskraft, och de komma att fästas mera vid sina hemman. (Forts.) 
Vidare tror jag visserligen, att lagen har den verkan med sig, att 
priset på hemman blir något lägre än hvad nu är. Detta har fram
hållits af reservanterna och dem, som icke vilja hafva lagen, såsom 
ett skäl mot densamma. Jag ser icke saken på det viset. Jag tror 
nämligen, att det just är de höga priserna på de skogar, som finnas 
på hemmanen, som gjort, att det varit alldeles omöjligt att vid 
arfskiften och sådana tillfällen behålla kvar hemmanen i bonde
släkten, och som framtvingat försäljningar. Vidare undrade herr 
Lindman, hvarför man skall förbjuda bolag att köpa, då man icke 
förbjuder bönderna att sälja. Jo, därför att bolagen äro de farligaste 
köparne och därför att, om bolagen blifva förbjudna att köpa, så 
mycket försäljningar icke komma att ske. Säljes jorden till andra 
än bolag, kan det också hända, att den kommer åter i bondehänder, 
något, som säkerligen icke sker, om den en gång sålts till stora, 
mäktiga bolag. Till sist sade herr Lindman, att han icke önskade 
lagen därför, att om en sådan lag komme till, det icke skulle gå att 
få en bättre lösning på frågan. Hvad han menade med denna bättre 
lösning på frågan förstår jag icke. Jag har genomläst hans reser
vation till skogskommitténs betänkande, men jag har därvid icke 
uppfattat, hvad hans mening varit med denna bättre lösning på 
frågan, och vid afgifvande! däraf hade han haft godt tillfälle att 
framlägga förslag i detta hänseende.

Ett skäl, som mycket ofta framhållits mot förbudslagen, är att 
densammas antagande skulle medföra sorgliga verkningar för hela 
skogsskötsel i Norrland. Det har nämligen sagts, att om man later 
bondeståndet sälja till bolag, så att dessa blifva ägare till Norrlands 
skogsmark, skogarna blifva mycket bättre skötta, då bönderna icke 
själfva kunna sköta skogarna. Hvad nu först beträffar påståendet, 
att bolagen skulle sköta sina skogar väl, är det visserligen sant, 
att åtskilliga bolag — och jag bugar mig djupt för dessa — gått i 
spetsen för en god skogsskötsel i Norrland. Men om man tänker pa, 
huru stor procent af bolagen, som verkligen hafva skött sina skogar 
på detta sätt, tror jag, att denna icke blir mycket stor. Därtill 
kommer den omständigheten, att ifall ett bolag sköter sina skogar 
väl och konservativt, så att det icke hugger för mycket, detsamma 
får ett mycket stort kapital i sina skogar. För att taga ett exempel, 
kan man då lätt tänka sig, att bolag, som sköta sig så bra, till sina 
aktieägare dela ut endast 5 eller 6 %. Men det blir snart kändt, 
att bolaget har ett mycket stort kapital, som realiseradt faktiskt 
kunde ge en mycket stor vinst. Man kan då lätt tänka sig, att 
personer komma till bolagsmännen och för aktierna bjuda 200 % 
mera, och det är ju då troligt, att bolagsmännen sälja aktierna för

Lördagen den 28 April, f. m.



Lagförslag att få denna summa på en gång. Men sedan dessa pengar äro 
angående betalda, skola de förräntas, och hvem skall betala kalaset? Jo, det 

vissa fall\or skogarna. I fall vid detta exempel bolagsmännen icke skulle
bolag och vilja sälja sina aktier, hafva dock till följd af detta höga anbud på 

förening att aktierna deras pretentioner på utdelning stigit i hög grad, och detta 
förvärfva blir icke så hälsosamt för skogsskötsel^ då det ju ligger nära till 
egendom, hands, att styrelsen skaffar medel till utdelning från det håll, där 
(Forts de“ lättast kan få sådana. Hvad åter det påståendet beträffar, att

bönderna omöjligen skulle kunna sköta sina skogar så bra, hat- 
redan herr Kinberg framhållit, att det finnes ganska många bönder 
i Norrland, som sköta sina skogar väl, och jag är öfvertygad, att 
med den utveckling, som skogsväsendet i vårt land har tagit och 
man far hoppas kommer att taga, äfven dessa mindre egendomsägare, 
dessa bönder småningom komma att lära sig att sköta sina skogar.

Jag anser därför, herr grefve och talman, att det vore en lycka, 
ifall Riksdagen godkände lagutskottets förslag, och jag ber därför 
att fä därtill yrka bifall.

Herr Berlin: Om man, såsom jag, önskar framgång åt det före
liggande lagförslaget, måste man känna sig tacksam mot reservanten 
för hans uttalande om det rättmätiga i krafvel på en förändring i de 
förhållanden eller, rättare sagdt, missförhållanden, som påkallat lag
förslaget, och man måste lämna sitt erkännande åt det oförbehåll
samma sätt, på hvilket detta uttalande af reservanten göres äfven med 
risk för honom att därmed förringa kraften af den bevisning, som 
han i det följande anför mot utskottets förslag. Åtminstone erfor jag 
en dylik känsla, då jag tog del af ingressen till reservationen. Men 
den känslan öfvergick till ett helt annat intryck i fortsättningen, näm
ligen till förvåning öfver att reservanten för denna bevisning ansett 
sig böra taga sin tillflykt till påståenden, sådana som att genom lagen 
ett våldsamt ingrepp skulle ske i den fria äganderätten. Det är ett 
påstående, som är oriktigt och därför vilseledande, och för den ringa 
del, som jag har i förslagets tillkomst, tillåter jag mig att däremot 
inlägga en bestämd protest. Här är fråga om en undantagslagstift
ning. En sådan blir alltid oläglig för den, mot hvilken den är riktad, 
och kan under vissa förhållanden blifva obekväm också för den, till 
hvars förmån den åstadkommes, men att säga, att genom den nu 
föreslagna lagen ett våldsamt ingrepp i äganderätten sker, är icke 
mera befogad! än att påstå, att, då Hveriges lag icke medgifver utlänning 
att utan Kungl. Maj:ts tillstånd äga och besitta fast egendom här i 
landet, detta stadgande skulle innebära ett våldsamt ingrepp i den 
fria äganderätten mot alla ägare till fastigheter i Sverige.

Reservanten har vidare anfört, att man kunde utan att använda 
förbudslagstiftning i stället lösa denna fråga genom åtskilliga andra 
af norrlandskommittén i ämnet afgifna förslag och framställningar. 
Jag tillåter mig häremot erinra, att norrlandskommittén framkommit 
med dessa förslag och framställningar endast under förutsättning, att 
bönder finnas kvar i Norrland, och därför är denna förbudslag nöd
vändig såsom grundläggande för möjligen kommande lagstiftning.

Den viktigaste anmärkning, som af reservanten gjorts, är, att
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lagen lämnar öppet rum för kringgående, och att, såsom reservanten Lagförslag 
säger, det icke lider något tvifvel att försök därtill komma att med angående 
framgång göras. Jag tror, att man bör vänta med att fälla något vi{ga/altför 
omdöme om utrymmet för öfverträdelserna, — att försök komma att 'bolag och 
göras att öfverträda lagen, är jag däremot alldeles förvissad om, men förening att 
det lär väl icke vara alla bolag, som vilja tillåta sig något sådant, förvärfva 
Det tinnes väl i alla fall tillräckligt många, om hvilka man kan be- eQ{ndom 
fara att de känna sig hågade till dylika försök, och det vore sanner- 'Lorts)' 
ligen icke underligt, om sådana skulle göras, tv sällan har väl händt, 
att samtidigt med ett lagförslag framkommit så många förslag och 
upplysningar om olika sätt att kringgå lagen som här. Den prak
tiska erfarenheten har härvid täflat med den juridiska lärdomen i 
uppfinningsförmåga, och det skulle icke förvåna om man samlade alla 
dessa förslag i eu handbok till ledning för dem, som vilja kringgå 
eller öfverträda lagen. Det är emellertid ganska problematiskt, huru
vida framgången kommer att blifva så stor, som reservanten förespår.
För dylika affärer fordras, att man skall vara fler än en; och de bo
lagsmän, med hvilka man inlåter sig i dylika affärer, äro icke så 
alldeles att lita på. Försöken blifva därför icke alldeles riskfria, och 
detta, om ej annat, kan vara äguadt att tillbakahålia från sådana.

Föregående talare hafva i väsentliga delar fullständigt bemött 
reservationen i öfrig!, och jag kan därför nu lämna densamma. Herr 
Lindman gjorde i sitt anförande en anmärkning mot att lagen icke 
innebölle någon bestämmelse om hvem som skall göra den under
sökning, som skall ligga till grund för Konungens befallningshaf- 
vandes pröfning, huruvida tillstånd till förvärf af fastighet må lämnas.
Jag får i det fallet hänvisa till ett moment i paragraf 5 af den före
slagna lagen, som lyder så: »Närmare föreskrifter rörande den ut
redning, som må erfordras för Konungens befallningshafvandes pröf
ning i ärende, som nu sagts, meddelas af Konungen.»

Man fann i herr Fahlbecks yttrande om att norrlandskommittén 
ej beaktat industriens intresse den förebråelse, som förut riktats mot 
kommittén, att icke hafva med stöd af den officiella statistiken be
dömt jordbrukets och industriens värden i förhållande till hvarandra 
och på en dylik jämförelse grundat sina förslag, utan i stället byggt 
sina bedömanden på meddelanden och upplysningar från ortsbefolk
ningen och myndigheter. Jag tror icke, att detta klander är befogadt.
Man kan icke, om man skall bedöma en fråga af den beskaffenhet 
som den föreläggande, uteslutande taga statistiken till hjälp. Man kan 
använda denna på ekonomiska företeelser, som stå i samband med 
denna fråga, men man lär knappast kunna med siffror såsom bevis
medel bedöma dess sociala och politiska innebörd. Hå t. ex. kan jag 
med statistik ådagalägga, att vid 1900 års slut 12,000 bondehemman 
lagts under bolagens ägovälde, och en föregående talare har här be
räknat detta antal i närvarande stund till 16,000; men icke kan jag 
med siffror visa den minskning i det norrländska bondeståndets 
ekonomiska bärighet eller sociala inflytande, som häraf blifvit en 
följd. Jag kan vidare med en statistisk beräkning sluta mig till, att 
genom detta bolagens markförvärf bondebefolkningens numerär ned
gått med 80- å 100,000 personel'; men icke kan jag med tillhjälp af 

Första Kammarens Prof. 1906. N:o 40. 4
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förening att 
förvärfva 

fast
egendom.
(Forts.)

statistiken beräkna den förlust, som uppstått för det allmänna, däri
genom att dessa människor skilts från samhörighet med den bygd, 
där den är uppväxt, eller med den jord, som den brukat. Det är 
häri kärnpunkten af frågans sociala betydelse ligger och väl äfven 
af den politiska. Det erfordras ingen statistik för att visa, att den 
som förlorat hemkänslan snart nog mister fosterlandskärleken, och 
förlusten häraf att hela landsdelars befolkning förlorar sitt fäste i 
fädernejorden, den kan jag icke beräkna så, som jag beräknar vinsten 
af det antal standardsträvaror, som hämtas från den mark, som denna 
befolkning lämnat.

Jag ber att, medan jag har ordet, få begagna tillfället att mot 
betydelsen af den s. k. norrlandsfrågan möta en invändning, som 
ofta blifvit gjord. Det har i sådant afseende sagts, att frågan är upp
konstruerad och uppkommen genom agitation. Jag vågar bestrida 
detta. Frågan är därtill för gammal. Jag skulle kunna gå rätt långt 
tillbaka i dess historik, då jag själ!' växt upp midt ibland de före
teelser, som bilda länkar i den utveckling som frågan nu nått, men 
jag inskränker mig till att utgå från hvad som inträffade på 1860- 
talet, då man började inse den fara för den jordbrukande befolkningens 
bestånd, som låg i eu öfverdrifbar skogsafverkning. Jag frågar då, 
om det var agitation, som framkallade 1866 års förordning om in
skränkt dispositionsrätt till skog å hemman, uppkomna af nybyggen, 
eller, som lag till grund för föreskrifterna om rätten till skog i 1873 
års afvittringsstadga för Väster- och Norrbottens lappmarker? Var 
det månne agitation, som förmådde Riksdagen att 1874 och 1882 an
taga lagen mot öfverdrifven utverkning af myrskog inom Norrbottens 
och Västerbottens län eller alt år 1889 inskränka tiden för bestånd 
af aftal om nyttjanderätt till skog? Och var det vidare agitation, 
som förmådde Västerbottens läns landsting att i sin underdåniga skrif
velse år 1893 fästa Kungl. Maj:ts uppmärksamhet på faran af bolagens 
fastighetsförvärv Nej, det har varit insikten om att, därest icke lag
stiftningen trädde hämmande emellan, utvecklingen, sådan den fort
gått, skulle föra oss till den situation, där vi nu befinna oss. Och 
hvilken är då denna situation? Jo, att sedan nu hälften af all i Norr
land befintlig bondejord öfvergått i bolagens ägo, skall den tid ej 
vara långt aflägsen, då storspekulationen, som i våra dagar spelar 
med insatser åt tiotals miljoner kronor och hundratusentals hektar 
mark, skall hafva bragt äfven den andra hälften ur bondehand. Sedan 
då ail den norrländska bondens jord ställts på aktier och bonden 
giälf blifvit hemlös eller i bästa fall såsom lefvande inventarium följer 
fastigheterna under deras vandring från den ena aktiemajoriteten 
till den andra, kommer den fosterlandsförrädiska agitationen att hålla 
sitt segerrika intåg i bygder, där, så länge bonden satt på sin torfva, 
all tanke på anslutning till dess läror afvisades som en styggelse. 
En dylik utveckling måste förekomma.?, och jag anhåller därför att 
få yrka bifall till lagutskottets förslag.

Hans excellens herr statsministern Staaff: Ehuru jag väl skulle 
kunna inskränka mig till att hänföra mig till de många och goda 
skäl, som under öfverläggningen anförts till stöd för den föreslagna
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lamell, vill lag dock anhålla att få särskildt betona en och annan Lagförslag
hufvudsynpunkt. förbud \

Jag tror, att man nu kan säga, att missförhållandet är konsta- v£sa fau för 
terad t och att det är utaf nästan, alla erkändt, att ett svårt missför- bolag och 
hållande är konstaterad! Det gäller således i sjkifva verket att förening att 
pröfva, huruvida det medel, som är föreslaget, verkligen bör accep- för varf™ 
teras. Häremot har det gjorts åtskilliga anmärkningar, däribland en Andorn. 
som, om den är sann, vore mycket svår och i själfva verket dödande (F0rts.)' 
för lagförslaget. Det är den, att det skulle innefatta ett ingrepp, ett 
obehörigt ingrepp i enskildas rätt. Man ser det då ömsom ur köpa
rens förvärfsrätt, som skulle inskränkas, och ömsom ur säljarens af- 
yttringsrätt, som skulle inskränkas. Beträffande den förra, synes det 
mig som om det argument, man i det afseendet framhållit, icke hölle 
streck. Bolag och föreningar äro dock icke svenska medborgare.
De äro ju endast en konstruktion, som den svenska lagstiftningen 
tillåter för att människor skola kunna slå ihop sina kapital och under
visa former och vissa bestämmelser uppträda såsom juridiska per
soner. Vid sådant förhållande kan man väl icke anse annat än att 
staten, som skapat och medgifvit denna konstruktion, också måste 
vara berättigad att göra de inskränkningar, som allmänt val fordrar, 
i dess rättigheter. Hvad angår frågan, då man ser den ur säljarens 
synpunkt, synes det mig, att det skäl därvidlag bör tala ganska hög
ljudt, som ligger uti dessa säljares egen, så starkt och kraftigt fram
förda önskan om denna lagstiftning. Jag tror emellertid, att, alldeles oaf- 
sedt dessa båda skäl, man ur en djupare synpunkt kan försvara denna 
lagstiftning. År det icke så, mina herrar, att under senare tider har det 
allmänna tänkesättet undergått en förändring och äfven statsmakternas 
tänkesätt undergått en viss förändring i frågan om hur långt den en
skildes äganderätt verkligen hör i vissa särskilda fall sträcka sig? Man 
anser icke längre, att den enskildes äganderätt bör vara ett och samma 
begrepp, när den gäller rena konsumtionsföremål eller lösören som när 
det gäller de naturkrafter eller de naturrikedomar, som lyda under 
denna enskilda äganderätt, men hvilkas bibehållande och hvilkas goda 
och rätta brukande utgöra förutsättning äfven för efterkommande 
generationers möjlighet att vinna uppehälle och trefnad här i landet.

Jag sade, att äfven statsmakterna visat sig gilla en sådan för
ändring i tänkesättet. Jag finner nämligen ett bevis därpå i den 
lagstiftning om vård af enskildas skogar, sota..Kung!. Maj:t och Riks
dagen för några år sedan hafva vidtagit. Äfven mot den lagstift
ningen gjordes den invändningen, att den var ett ingrepp i den en
skildes äganderätt, sådan den hittills varit ansedd och betraktad, men 
äfven mot den invändningen satte man det skälet, att det allmännas 
väl och tanken på de efterkommande dock måste stå öfver hänsynen 
till den enskildes obetingade och obegränsade rättsanspråk. Lika
väl som uti det fallet, lika-väl förefaller det mig, att man kan säga, 
att äfven uti förevarande fråga måste de enskildas, såväl bolags och 
föreningars förvärfsrätt som också ägares rätt till afyttrande lida en 
viss inskränkning. Den måste här göra det, för att icke framtiden 
skall gå miste om det sociala värde, som ligger uti upprätthållandet 
af ett norrländskt bondestånd.
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Lagförslag Man bär vidare mot denna lagstiftning invända att den utgör 
förbud i endast ett försök, och man har betonat, att jag till statsrådsproto- 

vissafall för Collet också fullkomligt erkänt, att det är ett försök.
bolag och Ja, mina herrar, ifall med denna invändning en lagstiftning skall 

förening att dödas, då undrar jag just, huru mycken lagstiftning kan egentligen 
J0>fast komma til]> ^ jaS tror nog, att om man ser noga efter, så är val
egendom, nästan all mänsklig lagstiftning i själfva verket bestående åt försök. 
(Forts.) Hvad är t. ex. hela strafflagstiftningen? Om jag räknar från Mose 

lag och till de nutida försöken med villkorlig dom och allt annat, 
hvad är det annat än en kedja af famlande försök, en serie af experi
ment, mer och mindre lyckade, — tyvärr ofta mer och mindre miss
lyckade? Nej, det är ingen berättigad invändning mot eu lagstift
ning att säga, att den utgör blott ett försök, allra minst i fråga om 
en lagstiftning, som försöker att reglera de ekonomiska intressenas 
spel, ty hvarje sådan lagstiftning har ständigt ännu mer än annan burit 
karaktären af försök. Men jag tror likväl icke, att man skulle vilja vara 
utan hvarje lagstiftning, som i det afseendet har blifvit satt uti verket.

Man har vidare mot lagen invändt, att den icke blir effektiv. 
Den kommer att gifva möjlighet till allehanda kringgåenden. och 
däraf kommer man att i rikt mått begagna sig. Jag måste till och 
med säga, att de opponenter mot denna lagstiftning, som hafva del
tagit uti det ena eller andra förarbetet, hafva verkligen förebragt en 
sådan riklig mängd af möjligheter till kringgåenden, att de nära 
nog, samlade, utgöra en liten handledning eller lärobok. För min 
del tror jag, att man i det fallet kan åberopa hvad utskottet i sitt 
utlåtande yttrat, och till detta och hvad i öfrigt andra talare här just 
om denna sak sagt vill jag tillåta mig lägga en synpunkt. Jag tror 
icke, att en sådan lagstiftning som denna eller någon liknande nå
gonsin kan komma att verka väl och verka fullständigt, som man 
vill, annat än under förutsättning, att lagen verkar inom ett folk, 
hos hvithet man kan tänka sig, att lagens föreskrifter kompletteras 
och stödjas utaf en i det hela rätt och god medborgaranda.

När jag för några år sedan besökte ett främmande land, hade 
jag tillfälle att samtala med en folkrepresentant i detta land. Det 
var ett stort europeiskt kulturland. Han utvecklade för mig åtskilliga 
reformsträfvanden, som då just skulle sättas uti verket eller på Indika 
man arbetade. Bland annat sade han mig, att man ville göra ett 
försök med direkt beskattning i stor skala, som då i allmänhet icke 
förekommit i det landet, men den stora svårigheten var att veta, hur 
man skulle kunna åstadkomma cn rättvis taxering. Jag framkastade, 
om man icke där hade tänkt på själfdeklaration, exempelvis som hos 
oss. »Nej», sade han, »det är absolut otänkbart. Själfdeklaration 
här i landet skulle föra till det oerhördaste fusk och bedrägeri, som 
kan tänkas. Det finnes ingen möjlighet att tänka därpå.» Detta 
syntes mig vara eu af de mest tragiska bekännelser, jag hört en 
människa uttala om sitt eget folk. Det förefaller mig, som om man 
med någon förändring kan säga, att det vore en bra tragisk bekän
nelse, som vi skulle nödgas uttala om vårt folk och särskild! idkarne 
af den industri, som här är fråga om, ifall vi måste förutsätta, att 
eu lagstiftning, där stiftarnes vilja och afsikt framträdde så klart och
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otvetydigt, skulle trampas under fotterna uti en sådan utsträckning, Lagförslag 
som man ibland från lagens motståndare talat om. Jag kan icke 5"^ ; 
tro, att det skulle blifva fallet. Jag tror, att andan af medborgerlig „4a/v^for 
lydnad för lagarna är större, än man förutsatt, då man säger detta, bolag och 
och jag tror i alla händelser, att om man också skulle misstaga sig, förening^ att 
ja, då är tidpunkten inne för att vidtaga åtgärder för att undanröja 'orl^va 
äfven sadana missbruk. Men jag tror icke, att vi åt denna faihaga egendom. 
behöfva låta hindra oss från att nu vidtaga de medel, som alla de, (F0rts.) 
hviska hafva djupt studerat och satt sig in i denna landsviktiga 
fråga, med en mun förklarat vara det oundgängligaste och främsta 
villkoret att rädda Norrlands bondestånd, hvilket vi alla anse böra 
räddas.

Det är ur dessa synpunkter, mina herrar, jag anhåller om bifall 
till utskottets förslag.

Grefve Lewenkaupt: Det föreliggande lagförslaget har blifvit
så mycket debatteradt, att det för närvarande kanske icke torde vara 
skäl att därpå spilla många ord; men, då jag antecknat mig såsom 
reservant, vill jag dock uttala mina betänkligheter mot detsamma.

Om vi gå tillbaka till den tiden, då bolagen i Norrland förvärf- 
vade sina fastigheter, så gick det i förstone vanligen till på det sättet, 
att de förvärfvade afverkningsrätt på 50 år. Man ansåg senare, att 
detta icke var lämpligt och beslutade därför i Riksdagen, att dylik 
afverkningsrätt icke skulle få upplåtas på längre tid än 20 år. Så 
fortgick det åtskilliga år. Men sedan kom en ny inskränkning till, 
i det Riksdagen beslutade, att den afverkningsrätt till skogar, som 
dessa bolag förvärfvade, icke finge räcka mer än 5 år. Följden blef 
naturligtvis då, att sågverksbolagen i Norrland, i sin sträfvan att för
värfva sig råmaterial, funno sig nödsakade att i stället i större skala 
börja köpa själfva hemmanen. Sedan detta fortgått en del år, började 
de, som sålde dessa fastigheter, nämligen allmogen i Norrland, finna, 
att sågverksindustrien tog öfverhand i deras bygder, och att den be
talade så höga priser, att allmogemännen och öfriga spekulanter icke 
kunde följa med, utan bolagen blefvo ägare af de flesta egendomar.
Då kom detta förslag upp i Riksdagen, och nu ha vi det föreliggande 
i formuleradt skick.

Om man skulle kunna med ett lagförslag bevara den gamla jord
brukande klassen i Norrland, skulle jag gärna vara med om att stifta 
en sådan lag, men jag är alldeles öfvertygad om att det icke alls 
kommer att hjälpa. Det är alldeles klart, att egendomarnes värde 
däruppe, sedan alla större floder blifvit kanaliserade genom flottleder, 
stigit högst betydligt ; man flottar numera icke blott det grafva virket 
till kusten, utan äfven det mindre, som lönar sig transportera. Så 
länge den jordägande bonden har afverkningsbart virke, som han 
kan hugga och afyttra, säljer han i allmänhet icke sin skogsegen- 
dom, därför att han kan taga skörd på skörd, som han säljer vid 
flottleden; men så kommer det en tid, då han gått för hårdt åt sin 
skogsegendom, kanske så hårdt, att han icke kan taga någon skörd 
af den på 20 år, ja, då vill han sälja egendomen. Han har kanhända 
ett arfskifte att upprätta med sina barn, jordbruket har gått illa eller
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Lagförslag har han lust att flytta till eu annan plats, och då säljer han egendomen 
angående tjjj e(-t bolag, emedan denne köpare i regel betalar för sådan egen- 

vissa fall för högre pris än andra köpare. Bolaget vet mycket väl, att det 
bolag och icke kan få någon skörd på 20 år, men det räknar ut, att det än- 

förening att dock kan ge ett sådant pris för egendomen, att ägaren är belåten 
förvärfva därmed. Så går det i allmänhet till vid dessa försäljningar. Kapi- 
egendom talet är altför lockande för den, som har användning därför. Genom 
(Forts.) den mangcl kapital, som de stora sågverksbolagen på detta sätt spridt 

ut i Norrland, har emellertid dess allmoge, som man säger, blifvit 
mycket förmögen. Bonden har kommit ifrån det gamla sättet att 
odla och bruka sin egendom och finner numera, att jordbruket icke 
lönar sig. Bonden tycker, att han får betala för höga dagspenningar 
till sitt biträdande arbetsfolk, han slutar upp med jordbruk, lefver 
därför i stället delvis på kapital, delvis hellre af arbete i indu
striens tjänst.

Nu är ju förhållandet det, att de enskilde ägarne af skogsegen- 
domarne däruppe ha mycket svårt att förvalta dem. De ha svårt 
att få fram virket till flottlederna, och de finna detta för besvärligt 
och förenadt med alltför stor möda och kostnader, särskilt därest 
de äro bosatte aflägset, och därför sälja de i stället till bolagen. De 
unga sönerna utvandra; de vilja icke gärna gå tillbaka till sina fäders 
hem och upptaga kampen med de besvärliga förhållanden, som råda 
i fjällsocknarne. Böndernas söner bosätta sig hellre på andra trakter. 
Hos den unga befolkningen däruppe råder således en viss misströstan 
beträffande jordbruksnäringens framtid.

Under sådana förhållanden tror jag, att en lag sådan som den 
här föreslagna icke egentligen skulle verka mycket. Jag hyser tvärt
om den tron, att, om statsmakterna vilja göra något för att betrygga 
den jordbrukande befolkningen, bör det blifva något helt annat. Bär 
behöfvas nya kommunikationer, landsvägar och järnvägar, där behöfs 
uppmuntran i en eller annan form för de jordbrukare, som slå sig 
ned däruppe, på sätt man redan sökt lämna från hushållningssäll
skapen. Utan dylika möjligheter för en utveckling, utan att afsättning 
och transport kan beredas för de produkter, som jordbrukaren kar 
att afyttra, och utan att han ser, att han blir stödd i sin näring ge
nom särskilda privilegier i en eller annan form från staten och det 
allmänna, tror jag icke, att han stannar kvar i dessa bygder, där 
jordbruket är förenadt med besvärligheter och vanskligheter, i all 
synnerhet längst upp emot fjälltrakterna.

Den här föreslagna lagen skulle enligt min uppfattning endast 
innebära att på konstladt sätt söka draga fram eu jordbrukande be
folkning, ett jordbrukande proletariat, som icke skulle kunna finna 
något stöd, eller säker utkomst, just därför att den saknar hvad som 
främst är nödvändigt för ett framgångsrikt jordbruk däruppe, näm
ligen nödiga kommunikationer — utan sådana är det icke värdi att 
i vår tid under nu rådande förhållanden tala om att drifva fram 
ett jordbruk i Norrland.

Jag ber att få yrka afslag å utskottets betänkande.
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Herr Hedenstierna: Jag- begärde ordet, när den förste talaren Lagförslag 
yttrade sig här, och således hade jag ännu icke haft tillfälle att angående 
höra de många tillstyrkanden till utskottets förslag, som här i v(lsa faltför
framkommit. Jag finner mig således, för att icke blifva för vidlyftig, bolag och 
kunna i allo instämma i de yrkanden på bifall till utskottets förslag, förening att 
som herrar Uppström, af Ekenstam, Rappe, Hägglund, Kinberg, Fahl- förvärfva 
beck, Wachtmeister, Berlin och nu senast hans excellens statsministern Mandom 
gjort i sina yttranden. Alla dessa hafva på ett fullt uttömmande (portS) 
sätt besvarat de anmärkningar, som gjorts mot lagförslaget, och så
lunda är det icke mycket att vidare yttra i den saken. Några få 
ord skall jag dock be att få säga för att utmärka min egen ställning 
härvidlag.

Då jag först började studera denna fråga, kan jag icke neka till, 
att jag var afgjordt mot denna lags antagande. Undantagslagar till
tala mig icke, och jag kunde icke inse, att det var något effektivt 
med denna lag, men ju mera jag satte mig in i frågan, desto mera 
kom jag till insikt om att något måste göras. I socialt afseende 
anser jag det alldeles nödvändigt, att man söker åstadkomma en lag, 
därigenom bolags förvärf utaf fastighet inskränkes, så att vårTpräk- 
tiga allmogeklass icke helt och hållet kommer att bli lidande och gå 
under. Vi skola veta, att det är till arealen ungefär hälften af 
Sverige, som här är afsedt att skyddas genom lagförslaget.

Man har sagt, att denna lag icke skulle vara tillräcklig. Det 
kan hända, att den icke är det, men kommittén har ifrågasatt åtskil
liga andra bestämmelser för att vinna syftet, och jag förmodar, att 
i den mån dessa hinna klaras och göras i ordning, äfven dessa 
komma att framläggas för Riksdagen till antagande.

Man har äfven sagt, att industrien skulle förkväfvas. Jag tror 
det icke. Industrien äger, som vi sett, alldeles tillräckligt med fastig
heter och skogsegendomar för att kunna bestå såsom sådan, och sta
tistiken visar, att det är möjligt att ännu kunna förvärfva miljontals 
hektar jord äfven med antagande af denna lag. Då kan jag icke 
se, att industrien därigenom skulle förkväfvas, och jag kan icke finna, 
hvarför den icke skulle kunna trifvas jämte jordbruket.

Man har sagt, att de enskilda, äfven om lagen antoges, dock 
skulle kunna köpa skogsegendomar och sköfla dem mycket värre än 
bolagen. Ja, sådant är möjligt, men det är icke tänkbart, att de 
mot sitt eget intresse skulle göra det. Jag har icke under debatten 
funnit någon hafva vederlagt den uppfattning jag vunnit och som 
jag ansett mig böra biträda inom lagutskottet, och därför yrkar jag 
bifall till lagutskottets förslag.

Då ytterligare nio talare begärt ordet i föreliggande fråga och 
tiden var tämligen långt framskriden, beslöts, på hemställan af herr 
talmannen, att den fortsatta behandlingen af förevarande utlåtande 
skulle uppskjutas till aftonsammanträdet.
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Herr Montgomery afgaf eu af honom m. fl. undertecknad motion, 
n:o 42, med förslag till ändrad lydelse af §§ 31, 49, 53 och 71 re
geringsformen samt §§ 10—22, 25, 38 och 65 riksdagsordningen.

Denna motion hänvisades till konstitutionsutskottet.

Lördagen den 28 April, f. m.

Herr statsrådet friherre Maries von Wur lomber g afl äril n ad e Kungl. 
Majds nedannämnda nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) angående anslag till inredande af utvidgade eller förändrade 
lokaler för Kristianstads läns landskontor och landtmäterikontor äfven
som till iståndsättande af de till landshöfdingen i samma län anslagna 
boställslägenheter m. m.;

2:o) angående understöd till rederiaktiebolaget Nordstjernan för 
uppehållande af regelbunden ångfartygsförbindelse mellan Sverige och 
La Piata-länderna;

3:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
gårdsägaren Lars Wilhelm Dahlbergs i Piteå hustru Fredrika Wil
helmina Dahlberg, född Nordström; samt

4:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
banvakten Johan Werner Stålbergs änka Charlotta Cecilia Stålberg, 
född Wallin.

Propositionerna föredrogos och hänvisades till statsutskottet.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades herr Sörensson under 
tio dagar, räknadt från och med den 30 innevarande april.

Anmäldes och bordlädes statsutskottets utlåtanden och memorial:

n:o 12, angående Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen under 
andra, tredje, fjärde, femte, sjätte, sjunde, åttonde och nionde hufvud- 
titlarna gjorda framställningar om anslag för beredande af dyrtids- 
tillägg för år 1906 åt en del tjänstemän och betjänte m. m.;

n:o 95, i anledning af Kungl. Majt:s proposition angående an
ordnandet af undervisning i husligAekonomi i folkskolor, högre folk
skolor och folkhögskolor;

n.-o 96, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. 
Maj:t angående beredande af fast anställning åt personer, som hos 
statens ämbetsverk äro på ett stadigvarande sätt sysselsatta med 
skrifgöromål m. in,;

n:o 97, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition om beredande 
af särskild pension åt postbetjänten S. Z. Abramssons änka och min
deråriga barn;
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n:o 98, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut i en fråga 
rörande anslagen under riksstatens tionde kufvudtitel;

n:o 99, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående an
skaffande af eldsläcknings materiel för en del kustfästningar och kust
positioner;

n:o 100, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riksdagen 
angående anskaffande af elektriska sättare m. m. för Ellenabbsbatte- 
riet i Karlskrona;

n:o 101, i anledning ai Kungl. Maj:ts proposition till Riksdagen 
angående dispositionen af en i fångvårdsstyrelsens hufvudbok balan
serad behållning af brandskadeersättning;

n.o 102, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af förra militiebostället Hesslö n:is 1, 2, 3 och 4 i Västman
lands län; samt

n:o 103, i anledning af väckt motion om afskrifning af återstå
ende köpeskillingen för hemman och lägenheter, som fa till skatte 
lösas.

Lördagen den 28 April, f. m.

Kammaren åtskildes kl. 0,52 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Första Kammarens Prof. 1906. N:o 40.


